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Vážení spoluobčané,

tři měsíce utekly jako voda, někdy mám pocit, že jen 
jsme se otočili a máme tu čest vydat další, letos v pořadí 
druhé, vydání našeho Hukvaldského občasníku. Číslo 
je nabité informacemi z již proběhlých, ale i budoucích 
akcí, které si určitě nenechejte ujít – v obci se totiž pořád, 
díky aktivním spolkům, něco děje. Ale o těch najdete více 
informací uvnitř. Jako obvykle Vás chci také informovat 
o právě probíhajících nebo připravovaných stavbách 
v obci. 

Pokračujeme v rekonstrukci kravína v hukvaldském 
dvoře. Termín dokončení je podle smlouvy o dílo  
15. 9. 2023. Kromě prostoru schodiště jsou v celém 
objektu osazeny okna. V prvním patře je dokončena 
broušená betonová podlaha včetně podlahového 
topení, všechny místnosti a chodby jsou vymalovány. 
Je vybetonováno schodiště do 1. patra. V přízemí je 
dokončena hydroizolace a z části hotovy vnitřní omítky. 
V prostorách budoucí knihovny a obřadní síně, zůstane 
původní cihlový klenbový strop a větší část původních 
zdí bez omítek. Omítnuty budou jen části, u kterých si 
to vyžaduje jejich horší technický stav. Kolem každého 
okna bude tzv. šambrána, tj. omítka v podobě širokého 
pásu obíhajícího okolo okenního otvoru. Probíhá oprava 
vnějšího kamenného soklu, je vyvrtáno 6 z celkových 
8 vrtů pro tepelné čerpadlo. Vrtá se do hloubky 110 m. 
Pokračují práce na venkovních omítkách.

V minulém vydání jsem psal o stavu projektu na stavbu 
chodníku v Rychalticích. Projekt jsme z důvodu 
maximálního čerpání dotace nechali rozdělit na dva úseky. 
Na realizaci každého úseku lze získat dotaci ve výši 30 
mil. Kč, celkem tedy 60 mil. Kč.
1. etapa - od začátku Rychaltic po hasičárnu o délce 
1100 m má rozpočet 33 515 486 Kč s DPH.
2. etapa - od hasičárny po most přes Ondřejnici (esíčko) 
o délce 800 m má rozpočet 37 982 730 Kč s DPH. Žádosti 
o dotaci na obě etapy již prošly kontrolou a hodnocením 
poskytovatelem dotace, a to s kladným výsledkem. 
Nyní už jen čekáme na vydání oficiálních dokladů – 
Rozhodnutí o přidělení dotace (RoPD). V dubnu schválila 
Rada obce firmu pro kompletní administrace zadávacího 
řízení na výběr zhotovitele stavby. Výběrové řízení 
(VŘ) bude probíhat pro obě etapy najednou. S velkou 
pravděpodobnosti bude stavba první etapy zahájena 
na jaře 2024.

I když se nejedná o investiční akci obce Hukvaldy, 
přidávám pár základních informací v souvislosti se 
stavbou „II/486 Hukvaldy – Dolní Sklenov – mosty 486-
011 a 486-012“. Stavba probíhá podle harmonogramu. 
21. 5. 2023 došlo k plánované úplné uzavírce hlavní 
komunikace, která v současnosti prakticky znemožnila 
průjezd obcí. Uzavírka bude ukončena 31. 8. 2023. 
V tomto období bude zbourán a nově postaven most přes 
Dolnosklenovský potok, dokončeny přeložky plynu, 
bude pokračovat stavba velkého mostu přes Ondřejnici, 
opěrných zdí atd. Od září dojde k obnovení dopravy 
po hlavní komunikaci, ale stále se bude jezdit po starém 
mostě přes Ondřejnici a to do chvíle, než budou dokončeny 
sjezdy do přilehlých ulic a povoleno předčasné užívání 
nového mostu. Až potom začne demolice starého mostu. 
Vše má být dokončeno do konce listopadu 2023.

Vážení spoluobčané, přeji Vám příjemné prožití letních 
měsíců, hezké dovolené a doufám, že v příštím vydání 
občasníku, budu moci napsat, že vše proběhlo podle 
plánu, bez větších zádrhelů.

Luděk Bujnošek, starosta

Z obce

SLOVO STAROSTY
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UPOZORNĚNÍ OBČANŮM

Upozorňujeme, že od 1. 7. 2023 došlo k ukončení 
smlouvy s Frýdeckou skládkou o možnosti 
využívání sběrných dvorů ve Frýdku-Místku 
občany obce Hukvaldy. Žádáme tímto naše 
občany, aby odevzdávali odpady na sběrný dvůr 
v Rychalticích 

– otevírací doba vždy: 
v pátek od 14 hodin do 18 hodin,
v sobotu od 8 hodin do 14 hodin

Děkujeme za pochopení

Luděk Bujnošek, starosta

Kategorie 
odpadu

Kód druhu 
odpadu Název druhu odpadu Množství v tunách 2022

O 150 101 Papírové a lepenkové obaly 1,61

O 200 101 Papír a lepenka 47,2697

N 150 110 Obaly se zbytky nebezpečných látek 0,647

N 160 114 Nemrznoucí kapaliny 0,068

O 170 102 Cihly 36,70

O 200140 Kovy 5,30

O 170 405 Železo a ocel 5,77

O 200102 Sklo 50,0089

O 200110 Oděvy 7,829

N 200114 Rozpouštědla 0,010

N 200119 Pesticidy 0,037

O 200125 Jedlý tuk a olej 0,546

200126 Olej a tuk neuvedený pod 20 01 25 0,405

N 200127 Barvy a lepidla 2,183

N 200129 Detergenty 0,046

N 200132 Léčiva 0,025

O 200139 Plasty 73,3077

O 200201 Biologicky rozložitelný odpad 124,47

O 200203 Jiný biologicky rozložitelný odpad (hřbitovy) 18,290

O 200301 Směsný komunální odpad 458,09

O 200307 Objemný odpad 94,59

STATISTIKA ODVEZENÝCH ODPADŮ ZA ROK 2022
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Příjmy od občanů 1 159 940,32

Příjmy od chatařů (za nemovitost) 79 200 Kč

Příjmy od podnikatelů 54 250 Kč

Příjmy z prodeje druhotných surovin 50 995,00

Příjmy za elektrozařízení (ASEKOL, ELEKTROWIN) 18 087,00

Příjmy EKOKOM 615 703,675

Rok 1. čtvrtletí 2. čtvrtletí 3. čtvrtletí 4. čtvrtletí Celkem za rok

2022 132 526,00 174 010,525 171 936,50 137 230,65 615 703,675

2021 128 311,60 148 833,60 142 045,00 139 925,50 559 115,50

2020 116 198,00 125 281,00 130 353,00 131 203,49 503 035,49

2019 103 423,00 123 307,50 113 394,50 125 281,00 465 406,00

2018 79 858,00 109 438,50 127 907,50 105 665,00 422 869,00

2017 73 158,50 102 374,00 111 434,00 89 568,00 376 534,50

Je pozitivní, že se více třídí a tím se nám i navyšuje odměna za tříděný odpad (viz. tabulka příjmy od EKOKOMU).

Příjmy OD EKOKOMU (papír, plast, sklo) 2017 - 2022Příjmy OD EKOKOMU (papír, plast, sklo) 2017 - 2022

Odvoz směsného komunálního odpadu 1 105 144,00 Kč

Odvoz papíru  266 886,00 Kč

Odvoz plastů  400 559,00 Kč

Odvoz skla  84 032,00 Kč

Odvoz dřeva  9 799,00 Kč

Odvoz objemných odpadů  194 600,00 Kč

Odvoz stavebního odpadu  12 732,00 Kč

Odvoz nebezpečného odpadu  53 515,00 Kč

Odvoz biologicky rozložitelného odpadu  124 765,00 Kč

Štěpkování větví  43 913,00 Kč

Náklady na odvoz olejů a textilu nejsou, firmy je odvážejí na základě uzavřené 
smlouvy zdarma.

Náklady za rok 2022Náklady za rok 2022

Ivana Hrčková, místostarostka

PŘÍJMY ZA ODPADY za rok 2022PŘÍJMY ZA ODPADY za rok 2022



6

1. Schválila provedení rekonstrukce kotelny v Domě 
s pečovatelskou službou, kterou bude realizovat 
provozovatel kotelny, firma Hegas z Třince na své 
náklady s tím, že zařízení se bude odepisovat v ceně 
tepelné energie dle cenového rozhodnutí ERU č. 2/2013 
a násl. vyhl. 29/2012 Sb., po dobu 12 let.

2. Schválila poskytnutí finančního příspěvku ve výši 
5 000 Kč na pořádání Chovatelské přehlídky trofejí 
sezóny 2022, která se uskutečnila v zámku v Paskově;

3. Podpořila žádost honebního společenství Hukvaldy 
na úpravu dopravního značení na krajské komunikaci 
kolem golfu směrem na Mniší umístění obousměrné 
značky „Pozor zvěř“ a posunutí hranice obce Hukvaldy 
na Palesky.

4. Schválila dodatky ke smlouvám s firmou Beskydská 
vodárenská s.r.o. Ostrava na „Prodloužení vodovodu 
pro Hukvaldský dvůr včetně přípojek“ a Prodloužení 
vodovodu a 2 přípojek v Krnalovicích (k.ú. Rychaltice), 
jejichž předmětem je prodloužení termínu realizace díla 
do 31.8.2023.

5. Schválila licenční smlouvu o veřejném provozování  
č. VP_2023_54513 s Ochranným svazem autorským pro 
práva k hudebním dílům za roční poplatek 3 833,04 Kč 
včetně DPH.

6. Schválila smlouvy na poskytnutí daru – finanční 
částky z rozpočtu obce Hukvaldy na rok 2023: Spolku 
pro obnovu venkova (2 000 Kč), Junáku – českému 
skautu (350 Kč na dítě), Sarkanderu (350 Kč na dítě), 
Záchranné stanici Bartošovice (5 000 Kč), Domovu 
pro seniory Ondráš v Brušperku (20 000 Kč – pro dvě 
osoby), Českému svazu Včelařů Rychaltice (3 000 
Kč), Futsalovému týmu Růžové Tlapičky (20 000 Kč), 
Mysliveckému spolku Hukvaldy (20 000 Kč), Markétě 
Giergielové (10 000 Kč)

7. Schválila přijetí dotace z rozpočtu Moravskoslezského 
kraje z Programu obnovy kulturních památek 
Moravskoslezského kraje na realizaci projektu „Obnova 
dřevěnky č.e. 113 na Hukvaldech – Podoboří – 5. etapa 
ve výši 380 000 Kč.

8. Schválila přijetí dotace z rozpočtu Moravskoslezského 
kraje z Programu na podporu turistických informačních 
center v Moravskoslezském kraji na realizaci projektu 
Podpora činnosti turistického informačního centra 
Hukvaldy ve výši 80 000 Kč.

9. Schválila cenovou nabídku od Ing. Andrey Konečné 
na administraci žádosti o dotaci na akci „Výstavba 
chodníku v obci Hukvaldy (Dolní Sklenov – Rychaltice). 
Vzhledem k velikosti projektu a také maximálnímu využití 
dotace byla investice akce rozdělena do dvou projektů: 
- 1. projekt: studie proveditelnosti 50 000 Kč bez 
DPH + žádost včetně příloh 40 000 Kč bez DPH, 
- 2. projekt: studie proveditelnosti 20 000 Kč bez DPH + 
žádost včetně příloh 20 000 Kč bez DPH. Administrace 
po schválení žádosti k financování: 650 Kč/hod. dle 

vykázaných hodin. Všechny částky jsou uznatelnými 
náklady ve výši 85 %;

10. Schválila cenovou nabídku na provedení opravy 
kanalizace u Sběrného dvora v Rychalticích od firmy 
Jan Slabý s.r.o z Brušperka za částku 212 000 Kč vč. 
DPH

11. Schválila uzavření veřejnoprávních smluv s obcemi 
Krmelín a Fryčovice na výkon služby Obecní policie 
Hukvaldy na zabezpečování místních záležitostí 
veřejného pořádku a dalších úkolů ze zákona o obecní 
policii s platností od 1. 9. 2023.

12. Schválila předložený cenový rozbor projektové 
a inženýrské činnosti od Ing. Dalibor Macury, 
zpracovatele projektové dokumentace na akci chodník 
Rychaltice - Dolní Sklenov. Dohodnutá cena pro 
vyhotovení dokumentace pro území rozhodnutí (DUR) 
činila 54 900,- Kč, vícepráce dle přiloženého seznamu 
celkem 121 000,- Kč. Celkem k fakturaci 175 900,- 
Kč bez DPH. Dohodnutá cena za dokumentaci pro 
stavební povolení (DSP) činila 90 000,- Kč, další práce 
nad obvyklý rámec projektu DSP činily 90 000,- Kč, 
jednalo se o detailní průzkum podloží pro mikropiloty 
za 40 000,-Kč, návrh a statické posouzení pilotů 
za 30 000,-Kč a rozdělení již zpracovaného rozpočtu 
v rámci DUR 20 000,- Kč. Obec zaplatí částku 
175 900,- Kč + 180 000,- Kč vše bez DPH. Realizační 
firma souhlasí s tím, že zdarma vyhotoví projektovou 
dokumentaci pro provádění stavby. Schválila žádost 
Sboru dobrovolných hasičů Hukvaldy na pořádání 
„Hukvaldského gulášfestu“, který se bude konat dne 
1.července 2023 na ploše v blízkosti nového areálu sadu 
pod biskupským parkovištěm.

13. Schválila smlouvu o výpůjčce kabin s TJ Sokol 
Hukvaldy od 1. 3. 2023 do 29. 2. 2028.

14. Schválila z důvodu legislativních změn zákona 
o odpadech č. 541/2020 Sb., zákona č. 243/2022 Sb., 
o omezení dopadu některých plastových výrobků 
na životní prostředí a dalších novel, směrnic a stanovisek 
na úseku odpadového hospodářství uzavření nové 
smlouvy se společností EKOKOM o spolupráci při 
zajištění zpětného odběru a zařazení místa zpětného 
odběru do obecního systému odpadového hospodářství

15. Schválila nejvýhodnější nabídky na „Pořízení mobiliáře 
pro pořádání spolkových akcí na Hukvaldech“, na které 
jsme dostali dotaci z MAS Pobeskydí, od níže uvedených 
uchazečů:- Párty stan od firmy Párty stany-Jičín s.r.o., 
za částku 29 542,- Kč; - 10 kusů pivních setů od firmy 
Párty stany-Jičín s.r.o za částku 40 850,- Kč; - Výroba 
20 kusů výstavních stánků včetně plachet od Tomáše 
Bartulce z Českého Těšína za částku 418 000 Kč;

16. Schválila cenovou nabídku na „Obnovu dřevěnky 
č.e. 113 na Hukvaldech - Podoboří - 5. etapa“ 
od firmy Pukýš Dřevostavby, Střelná 13, Horní Lideč, 
za částku 374 155,35 Kč vč. DPH a cenovou nabídku 

SOUHRN Z JEDNÁNÍ RADY OBCE HUKVALDY
Rada obce se Hukvaldy se ke svým jednáním sešla v termínech 22. 3. 2023, 17. 4. 2023, 31. 1. 2023 a 15. 5. 2023 a projednala 
následující body:
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na výrobu kachlových kamen od firmy Šimeček - Krby 
a kachlová kamna z Bolatic za částku 300 000 Kč. 
Kamna budou současně využívána i pro vytápění 
objektu. Rada obce vzala na vědomí sdělení Národního 
památkového ústavu, územní odborné pracoviště 
v Ostravě, o postoupení návrhu obce ve výši 200 000 Kč 
na zařazení akce Venkovský dům č.e. 113 Hukvaldy 
do Havarijního programu Ministerstva kultury pro 
rok 2023. Ministerstvo kultury následně zašle své 
rozhodnutí s definitivní částkou přiznané dotace.

17. Schvaluje cenovou nabídku na provedení následné péče 
zeleně u ZŠ a MŠ Leoše Janáčka po dobu 3 let od firmy 
Svobodné zahrady Klus z Třince, 739 61, která byla 
dodavatelem díla „Nástavba odborných učeben ve 4. NP 
ZŠ, Hukvaldy - mobiliář a zeleň“, ve výši 74 995,-Kč 
včetně DPH.

18. Schválila cenovou nabídku od společnosti MOBIKO 
plus a.s.,z Valašského Meziříčí na opravu a prodloužení 
komunikace na Horním Sklenově u č.p. 26 (Koníček), 
oprava komunikace u zvoničky, kanalizační přípojka 
pro č.p. 132 Budírský - bude hrazena samostatně 
prostřednictví SMOPO a svodnice za částku 314 609,- 
Kč + DPH.

19. Schválila ceník pro prodej dřeva z obecního lesa - 
cca 35-36 m3 dřeva: - zdravá kulatina 2 700,- Kč/m3, 
kůrovcové dřevo 2 400,- Kč/m3, dřevo horší kvality 
2 000,- Kč/m3, palivové dřevo 1 300,- Kč/m3+ 21 % 
DPH a od kruhového hnojiště v množství 42 m3, cena 
1 000,- Kč/m3 + 21% DPH.

20. Schválila ukončení smlouvy s Frýdeckou skládkou 
a.s. od 1. 7. 2023 o ukládání odpadu na sběrný dvůr 
ve Frýdku-Místku občany obce Hukvaldy, kdy občan 
za uložení neplatí, nicméně platí za ně obec. Od doby, 
kdy je v provozu obecní sběrný dvůr v Rychalticích, 

mohou občané odpad vozit na náš sběrný dvůr.
21. Schválila cenovou nabídku na provedení výběrového 

řízení na akci „Výstavba chodníku v obci Hukvaldy 
(Dolní Sklenov-Rychaltice) - I. a II. etapa“ a zároveň 
příkazní smlouvu od pana Miroslava Švancara za částku 
45 000,- Kč, není plátce DPH;

22. Schválila cenovou nabídku od firma Jan Slabý s.r.o. 
z Brušperka ve výši 153 936,20 Kč na úpravu plochy 
u sběrného dvora – obrubníky a odvodnění, která bude 
sloužit pro umístění kontejnerů na separovaný sběr - 
papír, plasty, sklo, které byly dosud umístěny u místní 
komunikace u dvorského mostu v Rychalticích;

23. Schválila poskytnutí finančního příspěvku 
z Moravskoslezského kraje na obnovu, zajištění 
a výchovu lesních porostů do 40 let věku ve výši 
12 800 Kč;

24. Projednala v souvislosti se vznikem digitálně 
technické mapy kraje povinnost obce Hukvaldy dodat 
a aktualizovat mapové podklady všech sítí ve svém 
majetku. Kanalizaci je podchycena, vodovod se řeší 
na základě smluvního vztahu SmVaK, veřejné osvětlení 
je zaneseno v programu AMERSERVER společnosti 
Digis. Obec je dále vlastníkem sdělovacích prostředků 
- internet a kabelovka. Částečně jsou sítě podchyceny, 
ale z části chybí, firma 4M Rožnov. byla požádána 
o provedení doplnění údajů a jejich aktualizace 
a zároveň je nutno uzavřít smlouvu o povinnosti 
předávat data o uložení nových sítí do digitální technické 
mapy kraje prostřednictvím programu AMERSERVER. 

Ivana Hrčková, místostarostka

ZÍSKALI JSME KERAMICKOU POPELNICI A ELEKTROOSKARA

Obce jejichž občané nejlépe třídí komunální odpad, získávají 
každoročně prestižní ocenění – keramickou popelnici. 
Za třídění vysloužilých elektrozařízení je pak udělována 
cena „O keramické sluchátko“ a za největší výtěžnost je 
udělován „Elektrooskar“. Tyto soutěže jsou součástí krajské 
informační kampaně zaměřené na podporu sběru a třídění 
odpadu ve městech a obcích České republiky.

Hukvaldy získaly krásné dvojumístění: 1. místo 
v žebříčku O keramickou popelnici získaly v rámci 
Moravskoslezského kraje v kategorii obec od 2 000 –9 999 
obyvatel a 1. místo Elektrooskar za 111% nárůst třídění 
elektroodpadu v kategorii obcí do 4000 obyvatel. 

Milí občané děkujeme, že třídíte! 

Ivana Hrčková, místostarostka
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PRVNÍ LETOŠNÍ VÍTÁNÍ OBČÁNKŮ

Pacholátko boubelaté, očka modrá, vlásky zlaté …

Sobota 20. 5. 2023 byla významným a slavnostním dnem 
pro naše nejmenší miminka, narozená v měsících listopad 
2022 až březen 2023. V obřadní místnosti Obecního úřadu 
na Hukvaldech se u této příležitosti sešlo pět rodičů se svými 
miminky, mezi kterými byl jeden chlapec a čtyři děvčátka: 
Janek Hubeňák, Tina Jašurková, Rozálie Nevludová, Markéta 
Krakovská a Moana Mia Žák. 

Po velmi hezkém vystoupení dětí ze Základní a Mateřské školy 
Leoše Janáčka pod vedením paní učitelky Radky Křenkové 

a projevu paní místostarostky se rodiče podepsali do pamětní 
knihy, děti dostaly malý dárek v podobě pohádkové knížky, 
pamětní list a maminky kytičku jako upomínku na tento 
slavnostní den. Dalším dárkem našim dětem pak bude DVD 
s záznamem celého vítání, který natáčela televize Sněženka 
a album fotek od Terezky Czyžové.

Děkujeme rodičům, prarodičům i ostatním hostům, že přijali 
naše pozvání a přejeme všem hodně zdraví, pohody a radosti. 
A všem, našim novým hukvaldským občánkům přejeme, aby 
šťastně vykročili do života, který na ně teprve čeká.

Ivana Hrčková, místostarostka
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Ve čtvrtek 25. května 2023 se konalo v sále Základní školy 
Leoše Janáčka setkání s našimi seniory 70+. Nejprve všechny 
přivítal pan starosta Luděk Bujnošek. Poté následovalo milé 
vystoupení děvčátek ze základní školy pod vedením paní 
učitelky Radky Křenkové, které pobavilo babičky a dědečky 
několika písničkami. Hlavním programem bylo vystoupení 
Tanečního a swingového orchestru Zdeňka Pukovce z Příbora 
se zpěváky paní Lenkou Krompolcovou a Martinem Fryntou. 

Celý program zajímavě moderoval MUDr. Pavel Hanzelka 
ze Studénky. Orchestr zahrál lidovky, taneční hudbu, filmové 
písničky a podle ohlasu našich seniorů se všichni dobře bavili 
a mohli si se zpěváky zazpívat, zavzpomínat na mládí, jak 
chodili na zábavy a odpolední čaje o páté.

Orchestr vznikl v roce 1996, současným uměleckým 
vedoucím a aranžérem je pan Pavel Pukovec. Zaměřuje se 
na repertoár ve stylu swingové éry 30. až 60. let minulého 
století, filmové písničky, lidovky, taneční hudbu od 30. let 
až po současnost. V repertoáru jsou zahrnuty skladby jak 

českých, tak i zahraničních autorů. Zpěv zajišťuje pěvecké 
trio Melody Ladies a mnoho hostujících zpěváků.

Orchestr hraje v klasickém obsazení: 5 saxofonů, 4 trombony, 
4 trumpety, basa, bicí, piano, kytara.
Hudebníci jsou většinou profesionálové, což zaručuje vysokou 
uměleckou úroveň. 

Pro naše seniory bylo během celého odpoledne a večera 
připraveno občerstvení, koláčky, chlebíčky, káva, na pozdní 
oběd či brzkou večeři se podávalo pečené kuřecí stehno 
s okurkovým salátem a na rozproudění červené a bílé vínko.

Chtěla bych moc poděkovat děvčatům z Klubu seniorů, které 
napekly skvělé koláčky, kuchařkám a panu vedoucímu ze 
školní jídelny za přípravu oběda a chlebíčků a všem, kteří nám 
pomáhali s obsluhou.

Věřím, že se zúčastněným setkání líbilo, potkali se s přáteli 
a známými a užili si hezké odpoledne a někteří i večer.

Ivana Hrčková, místostarostka

SETKÁNÍ SENIORŮ 70+



10

ZÁVĚREČNÝ ÚČET 2022
Informace k závěrečnému účtu obce Hukvaldy za rok 2022 o – pronajatých objektech a pozemcích, financování dotačních 
titulů, závazcích, pohledávkách.

Bývalá škola Mládeži (kromě jedné místnosti) 32 703 Kč od 18.12.2000 na dobu neurčitou + inflace
Jedna místnost v bývalé škole Mládeži 1 694 Kč od 23.2.1990 na dobu neurčitou + inflace
Provozovna koupaliště 112 500 Kč od 1.1.2022 do 31.12.2024
Objekt č.p 4 Hukvaldy (InteriéryJinak) 44 286 Kč vč. DPH od 1.11.2020  

vždy na rok s opakovaným prodloužením + inflace
Část budovy č.p. 5 (cukrárna) 44 714 Kč od 1.4.2003 na dobu neurčitou + inflace
Část budovy č.p. 5 (krámek) 19 421 Kč od 1.5.2008 na dobu neurčitou + inflace
Část televizního stožáru Vodafone 97 197,46 Kč od 18.7.2000 do 19.7.2028 vč. DPH + inflace
Část televizního stožáru O2 98 294,86 Kč od 1.7.2016 do 30.6.2026 vč. DPH + inflace
Část stodoly v areálu bývalého dvora 5 896 Kč od 1.11.2005 na dobu neurčitou vč. DPH + inflace
Část stodoly v areálu bývalého dvora 5 179 Kč od 1.11.2005 na dobu neurčitou + inflace

1. pronájem obecních objektů1. pronájem obecních objektů

2. pronájem obecních pozemků2. pronájem obecních pozemků

Na. k.ú. Sklenov 8,1314 ha a Rychaltice 25,4946 ha jsou pronajaty pozemky firmě RenoFarma Beskyd za roční nájemné 
v celkové výši 58 693 Kč na dobu neurčitou.
Na k.ú. Sklenov, p.č. 504 je pronajat pozemek o výměře 50 m2 (u hukvaldské brány) za roční nájemné 7 641 Kč (+inflace) 
od 11.3.2002 na dobu neurčitou.
Na k.ú. Sklenov p.č. 1010/3 o 60 m2 (u ZŠ LJ Hukvaldy-digitální ústředna) je pronajat pozemek za roční nájemné 15 000 Kč 
od 9.9.1997 na dobu neurčitou.
Na k.ú. Rychaltice jsou pronajaty zemědělské pozemky firmě Mléčná farma Lubina, spol. s.r.o. celkové výměře 1,8796 ha 
(směr Příbor) za roční nájemné 3 934 Kč pronajato od 1.3.2005 na dobu neurčitou.
Na k.ú. Sklenov – část Hukvaldského dvora je pronajat pozemek o výměře 100 m2 za roční nájemné 14 141 Kč (+ inflace) 
na dobu neurčitou.
Na k.ú. Sklenov část p.č. 1201/3 o výměře 30 m2 je pronajat pozemek za roční nájemné 1 234 Kč vč. DPH (+ inflace) na dobu 
neurčitou.

3. Obecní TV a internet3. Obecní TV a internet

Náklady Výnosy Zisk/-Ztráta
Za internet 997 522,32 Kč 1 035 940,25 Kč 38 417,93 Kč
Za televizi 1 206 467,43 Kč 576 058,54 Kč - 630 408,89 Kč
Celkem TV a INT 2 203 989,75 Kč 1 611 998,79 Kč - 591 990,96 Kč

V nákladech jsou zahrnuty i účetní odpisy v celkové částce 102 374,45 Kč. Kdybychom brali v úvahu jen běžné náklady bez 
účetních odpisů, pak je TV ve ztrátě 579 221,67 Kč a internet v zisku 89 605,16 Kč. Od 1. 7. 2021 došlo k úpravám cen za TV 
i INT. Nový ceník pro kabelovou televizi – MINI za 100 Kč, základní za 200 Kč, balíček FILM 1 za 290 Kč, balíček FILM 2 
za 130 Kč a balíček SPORT za 100 Kč. Ceník pro internet – MINI za 190 Kč, PROFI za 390 Kč, FIRMA za 490 Kč. 

K 31.12.2022 bylo na OIIS (TV) napojeno 379 domácností (vč. podnikatelů), tj. o 8 méně než v minulém roce. Obecní internet 
užívá 387 domácností (vč. podnikatelů), tj. o 4 méně než v předchozím roce.
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4. Parkoviště4. Parkoviště

Rok Náklady Výnosy Zisk/-Ztráta
r. 2015 240 396,24 Kč 834 234,42 Kč 593 838,18 Kč
r. 2016 298 277,73 Kč 978 953,48 Kč 680 675,75 Kč
r. 2017 277 545,70 Kč 973 202,26 Kč 695 656,56 Kč
r. 2018 346 581,70 Kč 1 033 033,09 Kč 686 451,39 Kč
r. 2019 384 515,92 Kč 820 145,22 Kč 435 629,30 Kč
r. 2020 389 677,20 Kč 798 016,50 Kč 408 339,30 Kč
r. 2021 276 473,60 Kč 1 174 166,97 Kč 897 693,37 Kč
r. 2022 142 760,60 Kč 1 394 554,51 Kč 1 251 793,91 Kč

Od roku 2010 obec provozuje parkoviště sama. Hlavní provoz byl od března do listopadu, v ostatních měsících jen o sobotách 
a nedělích za příznivého počasí. Od července 2021 jsou v provozu závory a automatický pokladní systém. Závory jsou v provozu 
každý den od 8:00 do 20:00 hodin.

V roce 2022 došlo k úpravě ceníku na parkovišti – osobní automobil do 30 minut zdarma, do 1,5h 20Kč, do 2,5h 40Kč, nad 2,5h 
70Kč, autobus – do 30 minut zdarma, nad 30 minut 200 Kč.

V porovnání s rozpočtovými příjmy u parkoviště, které dosahují částky 1 687 410,99 Kč a výnosy které dosahují  
1 394 554,51 Kč je rozdíl v odvedeném DPH.

5. komunální odpad5. komunální odpad

Náklady Výnosy Zisk/-Ztráta
Komunální odpad 2 399 166,17 Kč 1 980 872,24 Kč -418 293,93 Kč

Na základě obecně závazné vyhlášky č. 6/2021 o místním poplatku za provoz systému shromažďování, přepravu, třídění, 
využívání a odstraňování komunálního odpadu obec vybírá poplatek za trvale bydlící 550 Kč a za rekreační objekty 550 Kč. 
Rekreačních objektů bylo zpoplatněno 144.

Od roku 2002 obec vybírá poplatky za odvoz komunálního odpadu na základě schválené obecně závazné vyhlášky. Za období 
2010-2022 doplácela obec na vývoz komunálního odpadu celkem 3 773 092,91 Kč.

Vývoz popelnic a kontejnerů stálo obec ve sledovaném roce 1 176 085,39 Kč, za odvoz na sběrný dvůr jsme zaplatili  
62 980,66 Kč, velkoobjemové kontejnery 147 046,43 Kč, odvoz skla umělých hmot, papíru stálo 800 897,196 Kč, za nebezpečný 
odpad jsme uhradili 55 209,53 Kč, za biologický odpad bylo vynaloženo 156 946,97 Kč. Naproti tomu jsme inkasovali od občanů 
1 239 140,32 Kč, od společností EKO-KOM a.s., Elektrowin a.s., Asekol a.s. a Sběrného dvory s.r.o. za třídění odpadu jsme 
získali 687 481,92 Kč, od podnikatelů 54 250 Kč.
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7. Vývoj sdílených daní a daně z nemovitosti7. Vývoj sdílených daní a daně z nemovitosti
Většinu daňových příjmů obce tvoří podíly na celostátně vybíraných daních, které upravuje zákon o rozpočtovém určení daní. 
V roce 2022 jsme na sdílených daních získali 43 640 661,84 Kč.

8. Významné investiční výdaje z rozpočtu roku 20228. Významné investiční výdaje z rozpočtu roku 2022
Kanalizace obce
Pokračování výstavby kanalizace. V roce 2022 byly 
stavební práce dokončeny, ve sledovaném roce zaplaceno 
2 722 974,88 Kč. Celkem obec uhradila 24 130 070 Kč.
Financování kanalizace bylo zajištěno úvěrem u České 
spořitelny z roku 2021 ve výši 36 mil. Kč (úvěr je sdílený 
i pro akci Rekonstrukce kravína). Z úvěru bylo na tuto akci 
čerpáno 21 407 095,12 Kč

Rekonstrukce kravína v Hukvaldském dvoře
Pokračování prací z roku 2021. Ve sledovaném roce bylo 
uhrazeno 14 331 571,26 Na akci zároveň obec získala dotaci 
z prostředků MMR, k 31.12.2022 bylo z dotace vyplaceno 
10 331 078,45 Kč. Rekonstrukce bude pokračovat i v roce 
2023.

Nástavba odborných učeben v 4. NP ZŠ a MŠ Leoše 
Janáčka Hukvaldy
Pokračování prací z roku 2021. Ve sledovaném roce bylo 
proinvestováno celkem 14 044 545 Kč, z toho 13 665 390,64 Kč 
bylo čerpáno z překlenovacího úvěru od České spořitelny 
(celková výše úvěru 22mil. Kč – společný pro akci Výsadba 
v obci – ovocný sad…). Pro tuto akci získala obec dotaci 
z prostředků IROP – pro uhelné regiony. Celková výše 
vyplacené dotace 17 300 859,38 Kč.

Výsadba v obci – Ovocný sad, alej a mokřad
Pokračování prací z roku 2021. Ve sledovaném roce bylo 
uhrazeno 2 604 113,13 Kč, vyplacená dotace z Operačního 
programu životního prostředí byla ve výši 1 351 489,58 Kč.

Rekonstrukce Rychaltického dvora
V roce 2022 proinvestováno celkem 1 684 679,29 Kč – z toho 
např 78 200 Kč betonové jímky, 322 150,40 Kč tepelné 
čerpadlo, 83 515 podlahové topení, 117 333,70 Kč dveře 
a garážová vrata, 101 273 Kč stavební řezivo.

Cesta Grygar, k.ú. Sklenov
Dokončení výstavby komunikace, v roce 2022 zaplaceno 
363 903,77 Kč.

Výměna elektroinstalace a osvětlení v Mateřské škole
Zhotovitel ELIN servis s.r.o. celkem investováno1 034 376,32 Kč. 
Na akci obec získala dotaci z Moravskoslezského kraje, dotace 
vyplacena ve výši 378 995,48 Kč.

Prodloužení vodovodu pro Hukvaldský dvůr včetně 
přípojek
Zhotovitel Beskydská vodárenská s.r.o., ve sledovaném roce 
proinvestováno celkem 503 193,32 Kč z rozpočtu obce. Akce 
pokračuje v roce 2023 vybudováním přípojek.

Koupě bývalého kulturního domu „Caruso“
Obec v roce 2022 odkoupila budovu č. p. 18 na parcele č. 28/1 
v k.ú. Rychaltice za cenu 10 000 000 Kč, částka byla hrazena 
z úvěru od České spořitelny (úvěrová smlouva celkem na 20 
mil. Kč – společný úvěr s akcí Rekonstrukce kravína).

Komentář k vybraným závazkům:
Neuhrazené faktury ve výši 291 109,14 Kč.
Závazky z prosincových mezd činí celkem 860 699 Kč.

Komentář k vybraným pohledávkám:
Česká telekomunikační infrastruktura za nájem stožáru 
49 147,43 Kč (faktura ve splatnosti).

9. Pohledávky a závazky9. Pohledávky a závazky

6. Poskytnuté příspěvky sdružením, jichž je obec členem6. Poskytnuté příspěvky sdružením, jichž je obec členem

Svaz měst a obcí 8 960,68 Kč
Beskydy – Valašsko 20 000 Kč
Spolek pro obnovu venkova 2 000 Kč
Sdružení měst a obcí povodí Ondřejnice Brušperk 32 145 Kč
Sdružení místních samospráv 7 844 Kč
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Neinvestiční dotace TJ Sokol
Dne 7. 3. 2022 Zastupitelstvo obce Hukvaldy schválilo 
Smlouvu o poskytnutí neinvestiční dotace na provoz TJ Sokol 
Hukvaldy. Dotace byla čerpána v souladu s určením v celkové 
výši 365 000 Kč.

Neinvestiční dotace Janáčkův Máj o.p.s.
Dne 7. 3. 2022 Zastupitelstvo obce Hukvaldy schválilo 
Smlouvu o poskytnutí dotace z rozpočtu obce Hukvaldy 
ve výši 200 000 Kč na úhradu výdajů spojených s realizací 
projektu „Mezinárodní hudební festival Leoše Janáčka“. 
Dotace byla čerpána v souladu s určením v celkové výši 
200 000 Kč.

Neinvestiční dotace Sdružení rodičů ZŠ a MŠ L. Janáčka 
Hukvaldy, z.s.
Dne 7. 3. 2022 Zastupitelstvo obce Hukvaldy schválilo 
Smlouvu o poskytnutí dotace z rozpočtu obce Hukvaldy 
ve výši 90 000 Kč na úhradu nákladů vzniklých v průběhu 
roku 2022 v souvislosti s realizací stanovených akcí pod 
záštitou Sdružení rodičů. Dotace byla čerpána v souladu 
s určením v celkové výši 90 000 Kč.

Neinvestiční dotace na provoz Informačního centra 
na Hukvaldech
Smlouva o poskytnutí dotace z rozpočtu obce Hukvaldy 
ve výši 430 400 Kč schválena Zastupitelstvem obce dne 7. 3. 
2022. Vyúčtování do 15.2.2023.

Neinvestiční dotace Charita Frenštát pod Radhoštěm
Dne 21. 3. 2022 Rada obce schválila Smlouvu o poskytnutí 
dotace z rozpočtu obce Hukvaldy ve výši 40 000 Kč. Čerpáno 
v souladu s určením v celkové výši 40 000 Kč.

Neinvestiční dotace Spolek Hukvaldský potlach
Dne 6. 6. 2022 Zastupitelstvo obce Hukvaldy schválilo 
Smlouvu o poskytnutí dotace z rozpočtu obce Hukvaldy 
ve výši 106 000 Kč na úhradu nákladů vzniklých v průběhu 
roku 2022 v souvislosti s pořádáním akcí: festival Hukvaldský 
potlach, Hudební večery, Vánoční koncert, divadelní 
představení a cestovatelské besedy. Dotace byla čerpána 
v souladu s určením v celkové výši 106 000 Kč.

11. Poskytnutí neinvestiční dotace11. Poskytnutí neinvestiční dotace

10. Závazné ukazatele10. Závazné ukazatele
Při sestavování rozpočtu na rok 2022 Zastupitelstvo obce Hukvaldy stanovilo své příspěvkové organizaci ZŠ a MŠ LJ Hukvaldy, 
p.o. v rámci poskytnutého příspěvku 4 280 000 Kč na provoz. Během roku 2022 došlo v rámci rozpočtových opatření č. 12 a č. 
13 k navýšení o 720 000 Kč a 700 000 Kč.

Hospodaření příspěvkové organizace ZŠ a MŠ Leoše Janáčka Hukvaldy, p.o. skončilo v hlavní činnosti ziskem 2 116,83 Kč 
a v doplňkové činnosti ziskem 5 906,17 Kč.

12. Hospodaření Obce Hukvaldy v roce 202212. Hospodaření Obce Hukvaldy v roce 2022

Rozpočet byl na rok 2022 sestaven jako schodkový. Rozpočtové hospodaření skončilo ztrátou 5 962 759,90 Kč. Finanční 
hospodaření dle výkazu zisku a ztrát skončilo ziskem 8 248 423,22 Kč.

K 31.12.2022 na běžných účtech částka 27 487 510,31 Kč, k možnému využití pro rozpočet roku 2023.
Při finančním vypořádání dotací bude obec Hukvaldy vracet finanční prostředky ve výši 25 195,86 Kč za volby a 7 252 Kč 
za dotaci na Podporu zdravého stárnutí.

Pro vysvětlení uvádím zjednodušený přehled pro snadnější pochopení, co činí rozdíl ve výsledcích ve vztahu k hotovosti 
(saldo příjmů a výdajů) a hospodářskému výsledku z výsledovky. Hospodářský výsledek je rozdíl mezi účty výnosů a nákladů. 
Nejvýznamnější rozdíl činí to, že do nákladů nejdou výdaje na pořízení dlouhodobého majetku, ale výdajem rozpočtu jsou. 
Naopak do nákladů jdou i předpisy závazků – přijatá plnění služeb, ale pokud máme závazek, znamená to, že není uhrazen, 
tedy nebyl ve výdajích. Další rozdíly působí časové rozlišení. Také dotace na investiční majetek jsou příjmem rozpočtu, ale 
do výnosů nejdou. Na hospodářský výsledek má vliv i opravná položka k pohledávkám, která se však v rozpočtu neprojeví.

Lucie Balcárková, účetní
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UKLIĎME HUKVALDY
Na aprílovou sobotu 1. dubna 2023 uspořádala obec Hukvaldy 
tradiční úklid navazující na celorepublikovou akci Ukliďme 
Česko, které se každoročně účastní lidé ze všech koutů naší 
republiky a společnými silami tak zbavují přírodu nežádoucího 
odpadu. Hukvaldy se na akci spoluúčastní už po mnoho let, 
ale dlouhodobě navazují již na předchozí úklidy v rámci Dnů 
Země před více než 20 lety, kterých jsme se jako děti školou 
povinné účastnili i my, a na které jsme v pozdějších letech 
jako dobrovolníci navázali. Ještě před deseti lety o podobné 
úklidy moc zájem nebyl, byli jsme rádi, když se nás sešlo 
deset a paradoxem bylo, že naši obec nám tehdy přijížděli 
uklízet Ostraváci (členové ZO ČSOP ALCES z Ostravy 
Zábřehu), kterých byl vyšší počet než nás, místních. Tímto 
zdravím Alenku Pončovou a ostatní členy spolku, a taky další 
organizátory Lucku Svobodovou, Pavlíka Bělunka a Janičku 
Tomšíčkovou! Jsem moc ráda, že se úklidové akce za těch pár 
let takto rozrostly a lidí, kterým okolní příroda a prostředí, 
nejsou lhostejné, je stále víc.

V úklidový den nám jakž takž vyšlo počasí, lehoučce nám 
zapršelo, ale jinak bylo příjemně. Úklidu se zúčastnilo přes 
120 dobrovolníků, dětí i dospělých, jednotlivců i členů 
místních spolků a sdružení. Zapojili se hukvaldští i rychaltičtí 

hasiči, fotbalisté, skauti, členové Spolku Krnalovice a spousta 
dalších lidí. Podařilo se nám částečně zlikvidovat mnoho 
let starou černou skládku nad areálem koupaliště a většinu 
místních částí obce uklidit od odpadu, kterého rozhodně nebylo 
málo. Po úklidu jsme se po skupinách sešli na koupališti, 
u hasičárny v Rychalticích a na náměstíčku v Krnalovicích, 
kde jsme se občerstvili pivem, Kofolou a opekli párky. Děti 
dostaly drobnou sladkou odměnu. Děkujeme obci Hukvaldy 
za občerstvení. Pracovníci naší obecní rychlé roty, kteří 
následně během týdne sváželi sesbíraný odpad, odhadli 
celkovou hmotnost na 1000 kilogramů! Pytle obsahovaly 
mnoho skla, zrezivělých kovů mnoha druhů i různých plastů 
– že ty se v přírodě rozkládají opravdu dlouho, dokazuje nález 
velice zachovalé igelitové tašky značky Tuzex…

Děkujeme všem zúčastněným za pomoc a organizaci Ukliďme 
Česko za poskytnutí výborných pevných pytlů a rukavic pro 
děti. Poděkování patří také paní místostarostce Ivaně Hrčkové 
za organizaci a Spolku Koupaliště Hukvaldy za závěrečný 
azyl. Budeme se těšit zase za rok a doufat, že toho odpadu 
bude v přírodě míň a míň. 
Za tým z koupaliště

Míša Hrčková



15

Turistické informační centrum Hukvaldy

pokračování na straně 16...

Obec Hukvaldy a provozovatel expozice Miroslav Bitter 
společnými silami rozšířili expozici ZEMĚ HRADŮ 
o další místnost. Nová místnost je stylizována do podoby 
„rytířských stanů“. Za tímto účelem byla již v roce 2022 
oslovena firma INDIOS s.r.o., která se zabývá šitím 
rytířských a středověkých stanů. Tyto stany jsou vyrobeny 
z čisté bavlněné látky (impregnována a ošetřena proti plísni) 
- standardní 300g/m². Tvary a velikosti rytířských stanů co 
možná nejvěrněji kopírují dobová zobrazení středověkých 
stanů z 11. - 17. století. V té době tvořily neodmyslitelnou 
kulisu každého rytířského turnaje. Také při nejrůznějších 
vojenských taženích sloužily stany v královských barvách 
jako přenosné ubytování. Barevnost vychází z možných 
barev, které používala hrabata z Hückeswagenu, zakladatelé 
hradu Hukvaldy.

V nové místnosti se podařilo vystavit celkem 45 nových modelů. 
Největším lákadlem mezi modely je určitě hrad Karlštejn 
od Jana Sýkory, který získal řadu ocenění na modelářských 
soutěžích nebo hrad Sion a Křikava od Stanislava Luxe.

Děkujeme údržbě obce Hukvaldy pod vedením pana Bezděka 
za jejich pomoc a ochotu během realizace.

Touto cestou rovněž děkujeme našemu dvornímu modeláři 
Josefu Koudelkovi, který díky své pracovitosti a nesmírné 
zručnosti obohacuje expozici, a dnes je již díky jeho 
neutuchajícímu elánu možné hrady různě kombinovat 
a obměňovat tak, aby byla expozice stále nová a lákavá. 
Můžeme se pochlubit, že dnes máme vystaveny jak hrady 

OTEVŘENÍ DALŠÍ 
MÍSTNOSTI STÁLÉ 
EXPOZICE ZEMĚ HRADŮ
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a zámky České a Slovenské republiky, tak i například hrady 
z Německa, Rumunska apod. 

Některé hrady jsou doplněny o kresby znázorňující jejich 
možnou podobu v minulosti. Do expozice jsme rovněž umístili 
dnes již raritu - a sice velkou mapu hradů a zámků od Vojtěcha 
Kubašty z roku 1976.
Expozice se stává čím dál navštěvovanější a vyhledávanější. 
Navštívil nás např. archeolog a kasteolog Mgr. Milan Sýkora, 
který působí na Ústavu archeologické památkové péče 
severozápadních Čech v Mostě, nebo Petr Liebscher - ředitel 
muzea a správce františkánského kláštera v Kadani.

Jsme rádi, že všichni členové Zastupitelstva podporují tento 
obecní projekt a že můžeme postupně expozici dále budovat 
a rozvíjet.

Věříme, že se Vám nová místnost bude líbit.

...pokračování ze strany 15

Miroslav Bitter, provozovatel expozice 

14. října 2022, při snídani v restauraci U námořníka, 
před devátou hodinou.

Paní Eliášová: „Fotograf? Jakému tématu se věnujete?“

Jiří Heller: „Přírodě… Zachycuji její barvy, struktury 

a detaily, pocity…“

Paní Eliášová: „Můžete mi nějaké dílko ukázat?“

Jiří Heller: „Mám tady maketu budoucí knížky Tichá 

pošta. Klidně si ji prolistujte, až budete mít během dne 

čas.“

15. října 2022, další skvělá snídaně v restauraci 

U námořníka, devět nula pět..

Paní Eliášová: „ Zařídila jsem vám na příští léto výstavu 

v Galerii TIC Hukvaldy, je vám to jasné?“

Jiří Heller: „Jupí, bude mi ctí. Děkuji.“

Paní Eliášová: „Jedná se o rodný dům Leoše Janáčka.“

Jiří Heller. Nepatrně mi začnou drkotat zuby trémou.

Celý rok se těším.

VÝSTAVA FOTOGRAFIÍ JIŘÍHO HELLERA 
v rodném domě Leoše Janáčka, 1. 6. - 31. 8. 2023v rodném domě Leoše Janáčka, 1. 6. - 31. 8. 2023

pokračování na straně 17...
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1. června 2023, v Galerii TIC Hukvaldy, těsně před 
sedmnáctou hodinou.

Hotovo. Fotografie zdobí stěny, na stolech voní koláčky 
z Hukvaldské pekárny, odolávám chuti se zakousnout 
do kanapek od Námořníka v neotřelém tvaru lodí, plakáty 
zvou v obci k návštěvě vernisáže, pozvánky letěly přes sítě 
i osobně, pan Bitter spouští projekci fotografií na televizoru, 
paní Matušíková mě laskavě konejší, že ti, kteří budou mít 
o moji tvorbu zájem, opravdu přijdou, ve sklenicích čekají 
jemné bublinky minerální vody, otevíráme vynikající vína 
od Šilinků z Pavlova.

Pro výstavu na tak výjimečném místě, jako jsou Hukvaldy, 
jsem vybral tři soubory.

Po pravé ruce visí fotografie formátu padesát krát sto dvacet 
centimetrů, soubor KVADRALY.CZ. Česká příroda čtyřikrát 
zrcadlená. Nově vzniklé pohledy, obrazy. Vnímavý divák 
může ve zvětšeninách nalézt obličeje, zvířata, erby, symboly 
zrození i keltské kříže. Tak popsala snímky návštěvnice 
jedné z desítek předchozích výstav tohoto velmi originálního 
souboru.

Výstavní stěna proti vstupním dveřím nabízí pokračování 
Kvadrálů s přechodem do „Tiché pošty“. Mého okouzlení 
barevností přírody, spočinutí oka a objektivu na detailech. 
Každá výstavní fotografie je doplněna zamyšlením Vladimíra 
Václavka. Hudebníka, spisovatele, šamana. Umožňuje 
každému konfrontovat svůj pocit s viděním a vnímáním obrazů 
tohoto mnohostranně zaměřeného umělce. Ochutnávka z naší 
společné připravované knihy.

Na závěr oči návštěvníka upoutá můj nejnovější projekt 
„ZELENÉ OBDOBÍ Jiřího Hellera“. Asi před dvěma roky 
jsem začal objevovat kouzlo formátu „nudle na výšku“. 
Dvaapůlkrát vyšší fotografie než je její šířka. V naprosté 
většině scenérie divoké přírody. Jeden z prvních záběrů jsem 
poslal své známé upoutané nemocí na lůžko. Snímek ji potěšil, 
požádala o další. Pokračoval jsem. Ze zasílání se stala vášeň. 
Nyní již více než rok, každý všední den, krátce po osmé 
hodině ráno, přistane v telefonu paní Zdeňky jedna „příroda“. 
Letos na jaře jsem ranní poštu rozšířil o další přátele i náhodné 
zájemce. Jejich zájem mě velmi těší.

Jak dopadlo zahájení výstavy? Má velká radost z návštěvy 
několika desítek lidí. Jejich zájem o moji tvorbu, o to, jak 
mé fotografie vznikají. Hned první den zakoupení rámované 
podepsané fotografie, pohlednic a výpravného deníku našeho 
zlatého retrívra Enza – „Medové dny“. A také zájem o malou 
fotografickou knížku speciálně připravenou pro výstavu 
na Hukvaldech. Návštěvníky vernisáže potěšil svou hrou 
na fujaru výrobce fléten, fujar a koncovek Rosťa Žďárský 
z blízkého Petřvaldu. Rosťo, díky. Potleskem jsem byl 
odměněn i já za hru na indiánské flétny. Bylo mi ctí osobně 
poznat významného ostravského podnikatele, pana Jana 
Hellera a jeho rodinu. Ale dosti vět o vernisáži. Zmíním ale 

ještě jeden radostný pocit. Na místě jsem uspořádal malou 
aukci dvou svých podepsaných, rámovaných fotografií. Mnozí 
příchozí se licitace zúčastnili, za což jim rovněž patří můj dík. 
Celé částky za vydražená díla obdrží Nadace Zdravotní klaun 
a nedaleký Dětský domov Radkov.

Na televizoru jsou ve smyčce promítány desítky dalších 
fotografií jmenovaných souborů a místností se tiše nese 
hudba didgeridoo Ondřeje Smeykala, bambusová flétna Jana 
Kotulána, zanedlouho i koncertní kytara Pavla Steidla. Hudba 
vynikajících muzikantů, mých osobních přátel.

Z rohu na vše dohlíží socha Leoše Janáčka. Do 31. srpna 2023.

Děkuji všem lidem, kteří se na tvorbě a konání výstavy 
podíleli.

Srdečně Vás zvu na svoji výstavu, která mi udělala velikou 
radost. Zejména Vás z Hukvald a z širšího okolí…

Jiří Heller, autor výstavy
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AFRIKÁNY PRO AFRIKU

Ze Základní školy a Mateřské školy Leoše Janáčka

Naše škola letos opakovaně získala titul 
Světová škola. Ten uděluje organizace 
ARPOK , která přináší globální témata 
do škol. 

Jelikož jsme se i letos společně rozhodli 
pomáhat, spojili jsme příjemné s užitečným 
a opět jsme „rozjeli“ akci Afrikány (nejen) pro 
Afriku. Její výtěžek poputuje jako již tradičně 

na konto společnosti SIRIRI, s níž spolupracujeme již 
několik let. Je to obecně prospěšná společnost podporující 
vzdělávání dětí ve Středoafrické republice. 

Od února většina žáků druhého stupně v rámci hodin 
pracovních činností a přírodopisu vysévala a později 
trpělivě přepichovala nejen aksamitníky, čili afrikány, 
ale i různé druhy zeleniny a okrasných rostlin. Pečovali 
o ně na parapetech ve svých třídách, kde jim prospívala 
kombinace dostatku světla a vody, přiměřené teploty 
i pozitivního klimatu mezi dětmi. Vypěstované sazenice 
byly na konci dubna připravené tak, abychom je mohli 
nabídnout všem příchozím. Děti samy vyrobily také plakáty, 
kterými na závěrečnou přehlídku jejich tříměsíční trpělivé 
práce srdečně zvaly. 

A účast rodičů i široké veřejnosti byla opravdu hojná. 
Za velmi štědré dobrovolné příspěvky všem příchozím 
fanouškům zahradničení moc děkujeme. Letos předáme 
ředitelce SIRIRI, paní Škubalové, šek na úctyhodných 
10 000 Kč. Časosběrné video této již tradiční školní aktivity 
je k zhlédnutí na Facebooku naší školy.

Radmila Křenková, učitelka

V průběhu května proběhly v hodinách 
přírodopisu v šestých ročnících dvě 
přednášky o lese. Lektorem byl 
pan Miroslav Bednář, který velice 
zajímavě vyprávěl o lese, životě v něm, 
o souvislostech s ekologií a vlivem 
člověka na tento ekosystém. Přijeli 
i studenti ze Střední lesnické školy 
v Hranicích, kteří dětem vysvětlili, proč 
si zvolili svou životní cestu, co je čeká 
a některé podrobnosti svého studia. 
Naši žáci si také mohli prohlédnout 
a osahat praktické exponáty, zapojovali 
se do diskuze a nabyté vědomosti 
určitě uplatní v další výuce. Děkujeme 
za poutavé přednášky.
Za kolegy a žáky naší školy

LES VE ŠKOLE

Vanda Filková, učitelka
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UKLIĎME ČESKO
Děti z 2.A a 3.B se letos zaregistrovaly do celorepublikové 
akce Ukliďme Česko a 18. dubna společně vyrazily 
na „lov odpadků“ ke Sklenovskému potoku. Nafasovaly 
pracovní rukavice a pytle na odpad a na tom relativně 
malém úseku toku mezi rybníkem a zahrádkami našly 
opravdu spoustu nepořádku. Děti, které ráno rodiče 
prozřetelně vybavili gumáky, lovily „zajímavosti“ 
přímo z vody, ostatní vyčistily břehy a nejbližší okolí. 
I vzhledem k tomu, jaké „poklady“ nacházely, se jim 
tato aktivita dost líbila a všichni se těší, že si ji příští rok 
určitě zopakují. Jen my, dospělí, bychom si přáli, aby ty 
pytle příště nebyly odpadem, který se dá místo k potoku 
zanést do obecních kontejnerů, zase tak naplněné. 
Krátké video z této akce je ke shlédnutí na Facebooku 
školy.

Radmila Křenková, učitelka

VÝLET DO OLOMOUCE
V pátek 26. 5. 2023 se vydaly 3. třídy na průzkumnou 
cestu do světa zajímavostí z přírody, vesmíru, lidských 
smyslů, záhad a hlavolamů. 

Start výpravy byl na Horním náměstí v Olomouci, 
kde jsme si prohlédli orloj, nakoupili suvenýry a dále 
jsme pokračovali do Pevnosti poznání. Prozkoumali 
jsme expozice věnované různým oborům a provedli 
experimenty v chemické laboratoři. Dozvěděli jsme 
se mnoho o jedinečných vlastnostech vody a ověřili 
si naše znalosti získané v hodinách prvouky. Vše nás 
inspirovalo k dalšímu bádání ve škole i doma.
Přijeli jsme v pořádku s mnoha zážitky a dobrou 
náladou. Už teď se těšíme na další exkurze. 

3. A + 3. B, Kateřina Kociánová, Kateřina Větřilová
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DĚTSKÝ DEN „MEJDAN ZA ŠKOLOU 2023“
Letošní dětský den jsme uspořádali v sobotu 27. května 
2023 v areálu Koupaliště. Pro děti bylo připraveno 10 
soutěžních disciplín, jako skok v pytli, kanjam, džberovka, 
trasa bojovníka a další. O tom, že o tyto aktivity a soutěže 
mají děti zájem, svědčí počet vydaných hracích karet, téměř 
200, od dvouletých až po ty skoro dospělé. Zábavu obstaral 
skákací hrad, malování na obličej či DJ Kuba. Škoda jen, že 
nás zradila technika a hukvaldským hasičům se nepodařilo 
vyrobit dostatek pěny, kterou děti tak milují… O občerstvení 
se staral tým Sdružení rodičů při ZŠ Hukvaldy a také 
Hospůdka na Koupališti. Děti měly jako již tradičně pití 
i grilovaný párek zdarma. A samozřejmě za splnění soutěžních 

disciplín obdržely sladkou odměnu. Věříme, že jste si celé 
odpoledne užili a těšíme se na setkání na dalších akcích, které 
pro vás společně se školou pořádáme. Letos nás čeká ještě 
například Vánoční akademie a příští rok se opět můžeme 
těšit na dětský den. Na závěr bych chtěla poděkovat všem, 
kteří se na organizaci akce podíleli, bylo jich tolik, že je nelze 
všechny vyjmenovat, ale patří jim velký díky, protože nejen 
počasí nám přálo ale i řada sponzorů, kteří přispěli na odměny 
a aktivity pro děti.
A o tom, jak jsme se bavili a jaká byla nálada se můžete 
přesvědčit na fotografiích.

Za sdružení rodičů 
Daniela Nyklová

Děkujeme Sdružení rodičů pod vedením Petra Červinky, 
Pavla Reisiga a Daniely Nyklové za nadstandardní spolupráci 
nejen v tomto školním roce. Díky dotaci na exkurze pro 
žáky, na dopravní hřiště a na preventivní programy, kterou 
pro Sdružení rodičů schválilo obecní zastupitelstvo, mohli 
žáci vyjet za poznáním do vzdálenějších míst. Můžete si 
o výjezdech přečíst přímo zážitky žáků i učitelů. Je to pro 
žáky velký přínos.

Mgr. Alena Lévová, ředitelka školy 

Termín Aktivita
10. 5. 2023 Kroměříž zámek a zahrady 7.A + 8.A
23. 5. 2023 KOVO ZOO 6.A, 6.B + 8.B
26. 5. 2023 Olomouc – Pevnost poznání 3.A, 3.B
25.-26.5. 2023 Praha 9.A
2. 6. 2022 Javorník 5.A
15. 6. 2023 Dinopark a Žirafa Ostrava 1.A
22. 6. 2023 Brno 2.A + 4.A

Školní výlety

Máme tady konec letošního školního roku a to, na co se 
děti nejvíce těší mimo prázdnin - školní výlety. Již na jaře 
děti společně s paní učitelkami a pány učiteli přemýšleli 
a vymýšleli, kam by se chtěli podívat. My za Sdružení rodičů 
jsme se rozhodli je podpořit a na tyto cesty jim přispět. V rámci 
dotace, kterou jsme pro letošní rok od obce Hukvaldy získali, 
jsme vyčlenili 50.000,- a podpořili jsme výlety všech tříd. 

Kam se děti vydaly nebo ještě vydají, uvádíme v přehledu 
a co všechno viděly a zažily, určitě povyprávěly samy. Anebo 
koukněte v tomto občasníku na fotky, které na svých cestách 
pořídily.
S přáním krásného léta
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ŠKOLNÍ AKADEMIE KE DNI 
MATEK
Po dlouhé covidové odmlce naše škola uspořádala Akademii 
ke Dni matek, pořádanou v pátek 12. května 2023, v sále 
školy. Nadšení žáků i učitelů bylo veliké a pestrý program 
nabízel podívanou na celkem dvacet čísel.

V úvodu odpoledne byla vyhodnocena soutěž organizovaná 
hukvaldským Klubem turistů. Soutěž se vztahovala 
ke dvěma blížícím se významným jubileím spojeným 
s nejznámějším hukvaldským rodákem Leošem Janáčkem. 
V rámci naší základní školy žáci vytvořili návrhy obrázků, 
kdy nejlepší z nich bude použit pro turistickou známku 
k těmto výročím. Vítězkou soutěže se stala žákyně 8. 
A třídy Eliška Burešová. 

V téměř dvouhodinovém programu akademie, kterým 
spontánně provázela dvojice dívek navozující iluzi rozhovoru 
maminky s dcerou, Zuzana Mlčochová (8.A) a Apolenka 
Beňová (1. A), vystoupily téměř všechny třídní kolektivy. 
Našlo se i několik odvážných jednotlivců. Krásnou etudu 
na klavír zahrála Terezka Chramostová. O hudební zpestření 
se postaraly dvě sólové zpěvačky Amélie Bílá a Charlota 
Jati. Krásu ladného pohybu, ukázkou gymnastiky, předvedla 
Dominika Matějková. Svoji zájmovou činnost prezentoval 
školní pěvecký sbor a hudebně - dramatický kroužek 
Muzikálové hrátky. Jednotlivá vystoupení na sebe hladce 
navazovala a vždy překvapila něčím novým, ojedinělým 
a kreativním. Za zmínku rozhodně stojí i úžasné kostýmy 
vystupujících a rekvizity. 

Celý večer uzavřela závěrečná píseň „Co je víc?“ z muzikálu 
Harpagon je lakomec, kterou zpívalo zhruba třicet dětí 
napříč ročníky a také paní učitelky. Píseň byla milým 
posláním posluchačům, radovat se z obyčejných věcí. 

Děkujeme všem pedagogickým pracovníkům, kteří 
s dětmi nápaditý program akademie připravili, vytvořili 
a pomohli s výzdobou sálu, průběhem představení a vším, 
co ke zdárné akci přispělo. Zvláštní poděkování patří 
panu Petru Domčíkovi, za jeho trpělivost, ochotu a pomoc 
s veškerou technikou, tzn. zvukem i světly, bez kterého by 
se představení konat nemohlo. 

Dle pozitivních ohlasů a vyjádřených emocí, se program 
pátečního odpoledne všem hostům líbil a hlasitým 
potleskem ocenili tu spoustu dřiny všech zúčastněných. 
Děkujeme za vaši přízeň a těšíme se na předvánoční setkání 
v prosinci letošního roku. 

Silvie Jati, učitelka
foto: Svatopluk Lév
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Přírodopis, ekologie, historie a kultura v jednom? Rozhodně Kroměříž. O tom se přesvědčili žáci 7. a 8. ročníku. Navštívili 
Květnou zahradu, včetně rotundy s Foucaultovým kyvadlem, vyhlídkovou terasu, „Pstruhový rybník“, kde jsou ovšem jen kapři 
a exkurzi završili prohlídkou zámku, věže s krásnou vyhlídkou a miniprohlídkou podzámecké zahrady. Touto cestou dovolte, 
abychom poděkovali Sdružení rodičů naší školy, že svými příspěvky umožňují našim žákům vycestovat a učit se i mimo 
budovu školy.

EXKURZE DO KROMĚŘÍŽE

Hana Piskořová a Vanda Filková, třídní učitelky

ODZNAK VŠESTRANNOSTI

Už v září jsme začali poctivě prověřovat naši fyzickou kondici 
sportovním dnem Sportujeme s liškou, kde si naši žáci 
vyzkouší disciplíny: Vytrvalostní běh, sprint, skok z místa, 
trojskok z místa, rovnovážná poloha čáp, hod medicinbalem 
vzad, hod basketbalovým míčem ze sedu, přeskoky přes 
švihadlo 2 minuty různými styly a další disciplíny. 

Žáci s nadprůměrnými výsledky nás šli reprezentovat 
do Jablunkova 17. dubna, kde si vyzkoušeli sportovní pětiboj 
(vytrvalost 1000 m, hod medicinbalem, trojskok z místa, kliky 
a švihadla). Celkem nás reprezentovalo 16 žáků a z toho čtyři 
postoupili do krajského kola.

Krajské kolo se konalo v pátek 26. května v Havířově, kde 
už se sešli ti nejlepší z nejlepších. Atmosféra byla úžasná, 
a kdyby nám jeden sportovec neonemocněl, tak by naši školu 
reprezentovali čtyři žáci, nakonec vyjeli jen tři.
Naši sportovci se nedali zaskočit a z velké konkurence 
sportujících se umístili na 5. a na 10. místě. 

Všem moc děkuji za reprezentaci školy a gratuluji k nádherným 
osobním rekordům.
Už teď se těším na další školní rok, kde můžeme opět prověřit 
svou fyzickou kondici.

Marcela Jašková, učitelka tělesné výchovy
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BANÁT – PO STOPÁCH NAŠICH KRAJANŮ

Na začátku května vyjeli dva učitelé naší školy (M. Schwarz, 
R. Křenková) na akreditovanou vzdělávací cestu pro 
pedagogy pořádanou Krajským zařízením pro další vzdělávání 
pedagogických pracovníků do Banátu v Rumunsku. 

Tento malý kousek země na jižním okraji Karpat se před 200 
lety stal novým domovem našich krajanů. Jelikož tam žili dost 
svérázně a izolovaně a dokázali si po celou tu dlouhou dobu 
zachovat svou rodnou řeč, tak se ještě i dnes dá říct, že se tam 
z určitého úhlu pohledu „zastavil čas“. Většina obyvatel zde 
stále žije „postaru“, podobně jako u nás žili na vesnicích naši 
prarodiče. Koně ve stájích, chlév plný dobytka, vlastní mléko 

kravské, kozí či od oveček, výborné máslo a sýry, tradiční 
zabijačky, kterých se účastní půlka vsi, políčka rozesetá kolem 
vesniček v kopcích, kde se pěstuje vše od obilí po zeleninu, 
švestkové sady, svébytná architektura, čeština malinko 
odlišná, než ji známe my, a v neposlední řadě kouzelná 
příroda nad řekou Dunaj. Ten si zde prokousává cestu skalami 
dál k Černému moři. Stále zde fungují české školy. Podobají 
se našim malotřídkám, jelikož dětí je tam v současné době 
málo. A taková malá náhodička - mladší děti se tam učí psát 
v písankách úplně stejných, jako mají naši druháčci.

Velice si vážíme vstřícnosti paní ředitelky Aleny Lévové, 
která pedagogy naší školy podporuje v dalším vzdělávání 
a umožnila členům pedagogického sboru zúčastnit se této 
zajímavé, jemně adrenalinové, poznávací a obohacující 
výpravy. Oceňujeme tento její přístup, neboť víme, že ne 
všichni ředitelé to vidí stejně. Všechny profesní i životní 
zkušenosti, které pedagogové postupně nabývají, jsou jistě 
ku prospěchu, rozšiřování obzorů a osobnímu rozvoji nejen 
jim, ale zprostředkovaně taky, pevně v to věříme, všem našim 
žákům.

Poděkování patří také vedení obce Hukvaldy. Díky 
propagačním materiálům a předmětům s logem obce, 
které posloužily jako dárky pro krajany, zůstala v Banátu 
hukvaldská stopa. Všem těm, kteří by uvažovali o cestě 
do těchto míst u Dunaje, bychom mohli takový výlet vřele 
doporučit. Zklamaní určitě nebudou. Příjemným bonusem je 
navíc fakt, že se zde krásně domluví česky.

Radmila Křenková, učitelka
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ZÁPIS DĚTÍ
Zápis do mateřské školy se konal 4. května 2023. K zápisu 
přišlo 38 dětí ze spádové oblasti Hukvald, z toho 15 dětí 
dvouletých. Jedno dítě nemohlo být přijato z důvodu nesplnění 
podmínky pro přijetí – povinné očkování. Všechny ostatní 
děti byly pro školní rok 2023/2024 k předškolnímu vzdělávání 
přijaty. 

Zápis do základní školy se konal 18. dubna 2023. K zápisu se 
dostavilo 49 žáků, z toho 2 mimo spádovou oblast Hukvald. 
Jeden žák byl ještě po zápisu přijat ke vzdělávání v jiné škole. 
Sedm žáků má odklad školní docházky. Do prvních tříd 
nastoupí od 1. 9. 2023 41 žáků, z toho jeden, který se vzdělává 
v zahraničí a naši školu má jako kmenovou. 

Vzhledem k počtu žáků musí být, v souladu s Vyhláškou č. 
48/2005 Sb, o základním vzdělávání a některých náležitostech 
plnění povinné školní docházky ve znění pozdějších předpisů 
§ 4, zřízeny dvě první třídy. Z prostorových důvodů budou 
spojeny letošní dvě osmé třídy do jedné deváté. Není to ideální 
řešení, ale bohužel jiné není. Většinu předmětů budeme dělit. 
Dělení tříd je možné díky dvěma novým učebnám ve 4. 
nadzemním podlaží, které vzhledem k dotaci, nemohou být 
po dobu pěti let využity jako učebny kmenové.

Od 1. 9. 2023 jsme, spolu se zřizovatelem - Obcí 
Hukvaldy, požádali Ministerstvo školství a Krajský úřad 

Moravskoslezského kraje o zvýšení kapacity školy z 270 žáků 
na 300 žáků a školní družiny ze 100 žáků na počet 120. Naší 
žádosti bylo vyhověno. 
Jenom pro zajímavost. Od 1. 9. 2013 se vzdělávalo v naší 
škole 146 žáků a od 1. 9. 2023, o 10 let později, to bude 269 
žáků. Je to o 123 žáků víc, což je navýšení o 84%!!!!! Toto 
zvýšení počtu žáků samozřejmě představuje větší náklady 
na prostorové, materiálně technické vybavení školy, personální 
zabezpečení, finanční prostředky na platy z MŠMT apod.

Pokud škola nemá podporu od zřizovatele, v našem případě 
Obce Hukvaldy, může se vedení školy i zaměstnanci snažit jak 
chtějí a další rozvoj školy je pomalý nebo žádný. My máme to 
štěstí, že patříme mezi školy zřizovatelem podporované. Chtěla 
bych velmi poděkovat panu starostovi Luďkovi Bujnoškovi, 
paní místostarostce Ivaně Hrčkové, radním Petrovi Laníkovi, 
Jiřímu Sedlářovi a Martinovi Vichrovi. Také všem členům 
obecního zastupitelstva, protože ví, jak je vzdělávání 
důležité a podle toho pro školu hlasují. Podporu máme také 
od školské rady pod vedením Pavla Reisiga a Sdružení rodičů 
pod vedením Petra Červinky. Děkujeme. Se všemi se těším 
na spolupráci i v příštím školním roce 2023/2024.

Přeji dětem krásné blížící se prázdniny a zaměstnancům školy 
odpočinkovou dovolenou. Krásné léto všem. 

Alena Lévová, ředitelka školy 

ŠKOLNÍ EXKURZE DO ŽIVÉ VODY A DO KOVOZOO
Dne 23. 5. 2023 jsme s žáky šestých tříd a osmé třídy společně navštívili Živou vodu 
v Modré u Velehradu. Zde jsme mohli procházet proskleným tunelem nacházející 
se v hloubce 3,5 metru a spatřit scenérii vodního světa našich sladkovodních ryb 
typickou pro náš region jako např. kapra, sumce, jesetera hvězdnatého nebo vyzu 
velkou měřící téměř 2 metry. 

V areálu jsme se prošli také po dřevěné stezce nad výběhem s majestátními pratury.

Naše exkurze se nadále ubírala směrem do Starého Města u Uherského Hradiště 
do Kovozoo.

Žáci si nejprve v Kovárně mohli vyzkoušet zážitkové kování u kovářské výhně 
a zkusit dát kusu kovu ušlechtilý tvar.

Netradiční prostředí areálu nabízí pozoruhodnou podívanou na zvířata v životní 
velikosti vyrobená z kovového šrotu. Mohli jsme si prohlédnout nosorožce, 
slona, lva, krokodýla, velblouda, vzhlédnout k 5-ti metrové žirafě a vidět spoustu 
dalšího. Nejen zvířata nás velice mile překvapila svou originalitou, kreativitou 
a dokonalou propracovaností. 

I přes pár kapek, které nás zastihly, jsme si den plný zážitků a poznání užili.

Mgr. Lucie Šigutová, učitelka
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VZDĚLÁVACÍ POBYT EMOTIONAL MANAGEMENT 
VE ŠPANĚLSKU

Další vzdělávání pedagogických pracovníků je nezbytnou 
součástí pracovní náplně každého učitele. Nabídka 
prezenčních kurzů akreditovaných v systému DVPP nebo 
formou večerních online webinářů i víkendových školení je 
velmi pestrá. 

Jednou z možností jak se účastnit kurzu a zároveň prohloubit 
své jazykové dovednosti je vyhledání školení financovaného 
z programu Erasmus+. I zde je nabídka více než bohatá, ale 
žadatel musí splňovat celou řadu podmínek. 

Vzhledem k tomu, že jedním z aktuálních témat týkajících 
se dětí a mladistvých je duševní zdraví a mezilidské vztahy, 
zaujala nás, vyučující anglického jazyka Silvii Jati a Silvii 
Šáchovou, nabídka týdenního školení v severním Španělsku. 
Rozhodnutí vycestovat podpořil i fakt, že jako jazykáři vždy 
uvítáme možnost komunikace v anglickém jazyce. 

Kurzu Emotional management se účastnili jak vyučující, tak 

další odborní pracovníci z řad psychologů, dětských terapeutů 
a pracovníků s mládeží ze Španělska, Rumunska, Bulharska, 
Polska a Německa.

Po dobu sedmi dnů jsme, v několika blocích v rozmezí 
od 9 do 20 hodin, diskutovali v anglickém jazyce o různých 
metodách práce s dětmi, simulovali případné situace 
ve třídách, navrhovali řešení konfliktů a prevenci recidivy. 

Pobyt v zahraničí, velmi přínosné školení, konzultace s kolegy 
z oboru prostřednictvím angličtiny, velmi obohatil naše 
povědomí o této aktuální problematice. Navazující školení 
v našem rodném jazyce, opět na téma duševního zdraví 
školáků v prvním červnovém víkendu nabízí pedagogickým 
pracovníkům také české MŠMT a my se těšíme na doplnění 
znalostí. 

Děkujeme ředitelce školy paní Mgr. Aleně Lévové 
za umožnění této pracovní cesty a podporu našeho rozvoje.

Silvie Jati, učitelka

1. Doučování žáků ohrožených školním neúspěchem
Škola obdržela další finanční prostředky z Ministerstva 
školství ve výši 72 480 Kč na doučování žáků v měsících 
leden – červen 2023.

Finančním zdrojem pro realizaci doučování z Národního 
plánu obnovy jsou prostředky fondu Evropské Unie Next 
Generation EU. 

Pedagogičtí pracovníci školy se věnují žákům nad rámec 
svých pracovních povinností a ve svém volném čase. Jedná 
se o žáky, kteří potřebují látku procvičit, dovysvětlit nebo se 
vrátí se po nemoci.

Doučování má svůj význam a žákům pomáhá.

2. Prevence digitální propasti
„Finanční prostředky je škola oprávněna použít za účelem 
pořízení mobilních digitálních technologií. Dle potřeby 
a vlastního uvážení je škola bude zapůjčovat žákům s cílem, 
aby žáci měli k dispozici mobilní digitální zařízení pro běžnou 
výuku a výuku distančním způsobem.“

Z těchto finančních prostředků jsme zakoupili čtyři notebooky, 
které byly zapůjčeny dětem.

 Mgr. Alena Lévová, ředitelka školy 

FINANČNÍ PROSTŘEDKY PRO ZÁKLADNÍ ŠKOLU
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ZÁJEZD DO SKOTSKA

V neděli 14. května 2023 odpoledne, vyjel autobus se školní 
výpravou žáků z druhého stupně, na dlouho plánovanou 
cestu do Skotska. Zájezd byl dobrovolný, ve finanční režii 
rodičů žáků. Přihlásit se mohl kdokoliv, kdo včas zareagoval 
na zaslanou nabídku. Vedoucí zájezdu byly vyučující 
anglického jazyka Silvie Jati, Silvie Šáchová a Marcela 
Jašková.

Pondělní dopoledne skupina strávila svižnou procházkou 
centrem Amsterdamu. Prošli jsme kolem domu Anny 
Frankové, náměstí Dam, viděli ranní „cyklošpičku“, nakoukli 
do obchůdků se sýry a typickými holandskými suvenýry. 
Krátce po poledni jsme se přesunuli do přístavu Ijmuiden, kde 
jsme si nakoupili večeři, prošli pasovou kontrolou a nalodili 
se na obrovský trajekt Princess Seaways. Pro většinu dětí 
i dospělých bylo nocování v kajutách premiérou a tak jsme se 
těšili, i krapet obávali zároveň. 

Ubytování takto netradičně, většinu dětí nadchlo. I když loď 
nabízela řadu lákadel, jakým byly restaurace s živou hudbou, 
otevřené paluby, kino, obchůdky a jiné, vše jsme v pořádku 
zvládli. Až na pár drobných večerních nevolností, nikdo 
netrpěl mořskou nemocí. 

V úterý po bohaté anglické snídani v lodní restauraci, jsme se 
prošli po otevřené palubě lodi a těšili se ze slunečného dne. 
Zhruba po desáté hodině dopolední jsme se vrátili do našeho 
zájezdového autobusu a vyrazili směr Edinburgh. 

Na skotské hranici jsme měli štěstí na dudáka, který nám 
nejen zapózoval v kiltu, ale i zahrál na dudy. Po příjezdu 
do Edinburghu jsme navštívili rozlehlý hrad Edinburgh castle, 
stihli hodinový rozchod na večeři ve fast food a ve večerních 
hodinách dorazili do hostelu, který byl rovněž v centru města. 
Majitel hostelu nás rozdělil do velikých vícelůžkových pokojů. 
Ty byly čisté, relativně moderní, se společným sociálním 
zařízením. Jak už to bývá některé účastníky zájezdu tato 
situace trochu zaskočila, jiní brali nové podmínky sportovně 
a s humorem. Každopádně žádné reptání ani špatnou náladu 

jsme nezaznamenali.
Po středeční časné sladké snídani jsme autobusem vyrazili 
na sever, směr Fort Augustus. Během cesty jsme mohli 
pozorovat neskutečně krásnou, skotskou přírodu s celými 
stráněmi žlutých keřů Hlodáše evropského. Poměrně dlouhá 
projížďka Highlands byla famózní, i když bylo venku lehce 
deštivo.

Ve Fort Augustus jsme absolvovali komentovanou 
vyhlídkovou plavbu lodí po jezeru Lochness. Jestli jsme 
příšeru viděli, nebo ne, zůstává tajemstvím. 
Na další zastávce jsme si vyšlápli na menší kopeček, ze 
kterého jsme shlédli Glennfinnan viadukt (most), známý 
z příběhů o Harry Potterovi. Opět jsme cestovali dechberoucí 
přírodou, plnou ovcí a typických skotských chundelatých 
krav. Cesta zpět do Edinburghu vedla nepopsatelně malebným 
údolím Glencoe. 

pokračování na straně 29...
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Silvie Jati, vedoucí zájezdu

...pokračování ze strany 28

Čtvrteční dopoledne bylo ve znamení „dobývání“ hradu 
Stirling. Prohlídka byla interaktivní a někteří si i vyplnili kvíz 
v angličtině. Procházkou městečkem Stirling jsme se dostali 
k nákupnímu centru, kde si děti měly možnost koupit jak 
dárečky domů, tak něco na zub. Další zastávkou byl památník 
William Wallace monument, ke kterému jsme si stoupali 
podobně jako na hrad Hukvaldy. Cestou zpět jsme žasli nad 
obrovskými kovovými plastikami Kelpies v Helix parku. 
I tento den se velmi vydařil, počasí nám přálo a nálada všech 
zúčastněných byla výborná.

Páteční ráno se neslo v duchu balení, dohledávání věcí, 
opouštění hostelu a nakládání do autobusu. I přes velikost 
naší skupiny a ranního tempa dětí jsme v 8.15, plně naloženi 
odjížděli z centra Edinburghu. Posledním místem naší 
prohlídky byla nádherná loď královny Alžběty II. Royal Yacht 
Britannia. 

Děti zde k prohlídce dostaly „poslouchátko walkie-talkie“ 
s možností výběru komentáře v českém nebo anglickém 
jazyce. K potěšení nás, učitelek, si část dětí vybrala angličtinu.
Po prohlídce za slunečného počasí, jsme se autobusem vydali 
směr New Castle. Cesta v odpolední špičce byla docela oříšek 
a naše skvělá průvodkyně netrpělivě sledovala hodinky, 
abychom včas stihli trajekt. Následoval rychlonákup potravin 
na cestu domů a v 16.15 byl čas nástupu na trajekt King 
Seaways, na kterou se naši ostřílení cestovatelé velmi těšili.

Nocování v kajutách rozhodně patří k velkému zážitku ze 
zájezdu. V sobotu snídani a nezbytné pasové kontrole jsme 
v 10.45 hodin dopoledne přestoupili z trajektu do autobusu 
s vědomím, že nás čeká dlouhá, téměř patnáctihodinová 
cesta na Hukvaldy. Tu jsme se snažili trávit tak, jak jen bylo 
možné. Třeba i tak, že se hromadně zaplétaly copánky a sem 
tam zazněla i nějaká sborově zpívaná písnička. Domů jsme se 
všichni vrátili v neděli před čtvrtou ráno. Unavení, nadšení, 
plní nových zážitků a hlavně zdraví, bez úrazu. 

Děti se ve škole každý den schází,
hned ráno v šatně se hromadně sází,
kdo z nich se do školy nejvíce těšil.
Jestli ji nezavřou celou noc řešil.

Hromadně vzpomenou distančku krutou,
někteří dali by jí kartu žlutou.
Jiní hned červenou, byla to hrůza!
Nikoho nechytla ta digi-můza.

Spolu a vesele procházet hodinou,
škola je tvou druhou úžasnou rodinou,
ségry a bráchové jsou sice nevlastní,
svačinu od mámy ti ale z půlky sní

jako ti praví, když pozor si nedáš.
Pak zbytek ve třídě po čtyřech hledáš
a zas je veselo. I kantor chechtá se,
nemá to jedinou snad vadu na kráse.

Super je, když tablet pomůže dítěti.
Počítač na wifi, vše můžeš sjížděti.
Sedět však doma sám celé dny v pyžámku?
To není k ustání! Pro tebe, pro mamku.

Bylo by zajímavé probudit Amose.
Hleděl by na mobil, škrábal se na nose,
až den by ustoupil a zahalil se tmou
do té tmy on by křik: Navěky škola hrou!

BÁSNIČKA ZE ŠKOLY
VZPOMÍNKA NA „DISTANČKU“VZPOMÍNKA NA „DISTANČKU“

Radmila Křenková, učitelka
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Obecní knihovna informuje

Čtenářský klub pro dospělé
Od března se v naší knihovně scházíme pravidelně jednou 
měsíčně v rámci Čaje o páté – tedy čtenářského klubu pro 
dospělé. Během uskutečněných setkání klubem prošlo asi 
11 čtenářů, většina z nich chodí pravidelně. Náplní těchto 
setkání jsou novinky ze světa literatury, literární výročí, 
tipy na zajímavé knihy, osobní preference, zajímavé kvízy 
a mnoho dalšího. Pokud máte pocit, že nejste dostatečně velký 
čtenář, abyste mohli být navštěvovatelem kurzu, tak vězte, že 
tyto obavy jsou naprosto liché. Hlavním cílem je sdružovat 
lidi, kteří mají rádi četbu a vše kolem ní a nic (a hlavně nikdo) 
se tu nehodnotí. Naopak každý může svým střípkem přispět 
do diskuze a určitě zjistíte, že je to hlavně velmi inspirující 
setkávání. 

Jak se vyznat na internetu
V minulém občasníku jsme vás informovali o tom, 
že v březnu rozjíždíme pětidílný kurz Jak se neztratit 
na internetu. Kurz jsme během května dokončili a navzdory 
menší účasti si troufám říci, že byl velmi intenzivní 
a zajímavý. Prošli jsme různá úskalí internetu a to nejen 
v teoretické rovině, ale také v rovině praktické. Zjistili jsme, 
co můžeme bezpečně objevovat a také na co si dát pozor.  
Z konkrétních témat určitě stojí za zmínku následující: 
• hledání na internetu 
• nástroje, které nám usnadňují život 
• aplikace v chytrém telefonu 
• spam a hoax v e-mailové komunikaci 
• působení grafických či textových sdělení 
• kdo stojí za zprávami 
• umělá inteligence – o čem to vlastně je?
V budoucnu bychom kurz rádi zopakovali, pokud tedy budete 
mít zájem, určitě se můžete už předem hlásit v knihovně – 
jakmile bude kurz opět na programu, budeme vás přednostně 
informovat. 

Markéta Kološová, knihovnice

OBECNÍ KNIHOVNA INFORMUJE

UNIVERZITA TŘETÍHO VĚKU
V letním semestru jsme v rámci univerzity třetího věku 
studovali téma Arménie – blízká i vzdálená. Nutno 
podotknout, že toto téma bylo navzdory svému názvu 
velmi náročné. Nešlo zde ani tak o cestopisné pojetí, jako 
spíše o historii a složité náboženské vztahy různých skupin 
obyvatel Kavkazu. Díky panu Petru Sobotíkovi mohli zájemci 
vyslechnout v souvislosti s tématem také přednášku v klubu 
seniorů na téma Arménie – ovšem v cestopisném pojetí, což 
bylo určitě vhodné doplnění k tématu. Závěrečné posezení 
na konci semestru nemohlo chybět, až nám ta naše knihovna 
začíná být pomalu malá. 

V loňském roce jsme využili téma barokní architektury 
v českých zemích a vydali jsme se na „školní“ výlet 
do Kroměříže. V letošním roce jsme se rozhodli na tento 
výlet navázat a vydali jsme se do Opavy. Mohlo by se zdát, 
že strávit tři dny a dvě noci v Opavě nebude žádný velký 
zážitek, ale opak je pravdou. V osmi lidech jsme navštívili 
muzea, galerie, Památník Petra Bezruče, udělali jsme si 
procházku po Opavě a jejích sakrálních památkách a dostali 
jsme se díky komentované prohlídce také do Kostela sv. 
Václava a do Domu umění. Podařilo se nám objednat lístky 
na muzikálové představení Noc na Karlštejně ve Slezském 
divadle a dokonce se jednalo o 100. reprízu, která byla pojata 
velmi slavnostně, pro diváky byl připraven o přestávce 
přípitek a možnost autogramiády s představiteli titulních rolí. 

Aby to nevypadalo, že se chceme jen vychloubat tím, jaký 
ušlechtilý kulturní program jsme měli, tak doplním, že jsme 
si také užili bowling, oblíbili si jednu retro cukrárnu v centru 
Opavy a samozřejmě jsme nevynechali ani obchodní dům 
Breda. Jako třešničku na dortu jsme si naplánovali návštěvu 
Muzea patologie, kde nám paní primářka vysvětlila jak 
nemocniční patologie funguje a vyvrátila mnohé naše obavy 
a mýty. Cestou zpět domů jsme se ještě zastavili na prohlídku 
zámku Raduň. 

Pokud Vás aktivity kolem univerzity třetího věku zaujaly, tak 
vězte, že dveře jsou stále otevřené a můžete se k nám přidat. 
Od září máme na programu Každodenní život v barokních 
Čechách a na Moravě. V případě zájmu se už kdykoli během 
prázdnin můžete hlásit v knihovně. 

Markéta Kološová, knihovnice
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Tradičně vychází na přelom března a dubna „Noc 
s Andersenem“, která se koná při příležitosti Mezinárodního 
dne dětské knihy (2.4.). I v naší knihovně jsme se rozhodli se 
k této akci připojit a přenocovat s dětmi v knihovně. Jelikož 
je kapacita knihovny omezena a výběr dětí by byl složitý, 
přespávaly tu děti z literárně-tvůrčího kroužku, které to měly 
jako odměnu za svou celoroční činnost. 

Deset nocležníků přišlo do knihovny v pátek 31.3. v 17 hodin 
a odcházeli v sobotu ráno unavení, ale spokojení. Na začátek 
jsme se rozdělili do družstev, proběhli jsme se kolem areálu 
školy a pak jsme se vrhli do hry, během které jsme měli odhalit 
letošní téma naší přespávačky. Byl jím Ferda Mravenec 
od Ondřeje Sekory. Dokonce jsme zvládli oslavit v knihovně 
i narozeniny a rozhodně to nebyl apríl. O medovník se 
šlehačkou byla málem bitka. Po dalších hrách a skvělé pizze 
k večeři jsme se podívali na film a přesunuli se do spacáků. 
Ráno ti aktivnější zvládli i rozcvičku a pochutnali jsme si 
i na snídani. Mnozí se dožadovali toho, aby byla přespávačka 
v knihovně každý měsíc, ale v rámci zachování duševního 
zdraví paní knihovnice jsme to nakonec zavrhli. 

NOC S ANDERSENEM
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Alena Mornštajnová – Les v domě
Na tento román její fanoušci 
s netrpělivým očekáváním. Příběh 
o temnotě a síle zla, které plodí další 
zlo se stal aktuálně velmi diskutovaným 
zejména v souvislosti s kauzou, která se 
ihned po vydání knihy strhla. Nicméně 
vřele doporučujeme každému si na knihu 
udělat vlastní názor. Není to rozhodně 
jednoduché čtení (v rámci palčivosti 
tématu), nicméně Mornštajnová opět 
nezklamala a nabídla hluboký lidský 
příběh.

Mirka Skočílková – Vesničanka
Autorku Mirku Skočílkovou jsme pro 
naši knihovnu objevili až poměrně 
nedávno. Je autorkou hlubokých 
románů s ženskou hrdinkou. Karin 
stojí na rozcestí. Dostala výpověď 
v práci, doma si připadá především jako 
posluhovačka, protože laskavého slova 
se dočká, jen když některé z jejích tří 
dětí něco potřebuje, navíc s přítelem 
si dávno nerozumí. Když navíc zjistí, 
že zdravotní stav její matky se začne 
zhoršovat, rozhodne se z města alespoň 
načas přestěhovat do rodné vesnice 
a o mámu se postarat. Co se zprvu jeví 
jako bezvýchodný útěk z milovaného 
města, se brzy ukáže jako příležitost, jak 
dát sám sobě druhou šanci… 

Michaela Klevisová – Vraní oko
Další detektivka z pera Michaely 
Klevisové nás přivádí do světa ornitologů 
a ochránců přírody. Dva zdánlivě 
nesouvisející trestné činy přivedou 
komisaře Bergmana k zamotané historii, 
v níž se vše točí kolem ochránců přírody 
a ornitologů. Opět se jedná o precizně 
napsanou detektivku, která neohromuje 
množstvím prolité krve, jako spíše 
propracovaným psychologickým 
příběhem. 

Všechny uvedené knihy máme v naší 
knihovně a můžete si je rezervovat. 

NOVÉ KNIHY V KNIHOVNĚ HUKVALDY

Alena Mornštajnová
(nar 1963) je česká spisovatelka 
a překladatelka, členka PEN klubu. K jejím 
nejvýznamnějším dílům patří romány Hana 
(2017), za nějž získala několik ocenění, 
a Tiché roky (2019).

Narodila se v Hranicích na Moravě, ale 
celý život žije ve Valašském Meziříčí. 
Vystudovala gymnázium, poté se pokusila 
dostat na překladatelský a tlumočnický obor 
Filozofické fakulty Univerzity Karlovy, 
na školu však před revolucí nebyla přijata. 
Během mateřské dovolené vystudovala 
dvouleté pomaturitní studium. Na vysokou 
školu nastoupila až po revoluci. Překládat 
začala až po dokončení školy. 

Mirka Skočílková 
(nar. 1982) ve Vysokém Mýtě ale vyrostla 
v Luži. Dnes žije ve Skutči. Vystudovala 
na Přírodovědecké fakultě Univerzity 
Palackého v Olomouci matematiku 
a geografii a v současnosti učí na Střední 
pedagogické škole v Litomyšli. Ráda čte, 
cestuje, v zimě lyžuje, v létě jezdí na kole.

Během roku se věnuje hlavně matematice 
a souvisejícím aktivitám a psaní knih je pro 
ni nutný relax, jímž dokonale vyvažuje tu 
část života, která je vyplněna čísly. V roce 
2019 debutovala Violkou, o rok později jí 
v nakladatelství Ikar vyšel druhý román 
Kdo věří na zázraky. Zatím posledním jejím 
románem je Opuštěný dům.

Michaela Klevisová 
(nar. 1976) v Praze. Vystudovala žurnalistiku 
na Univerzitě Karlově a od roku 1997 v tomto 
oboru pracuje. Je redaktorkou časopisu 
Cosmopolitan, kde má na starosti například 
rubriku o knižních novinkách. Psala články 
o trhu s uměním a výstavách výtvarného 
umění pro magazín Hospodářských novin 
IN a v cestovatelském magazínu Travel 
Digest publikovala reportáže ze svých cest. 

V roce 2008 se scénáristicky podílela 
na několika epizodách seriálu Ulice, 
uváděného v televizi Nova. Cestování je jejím 
největším koníčkem; navštěvuje nejraději 
severské země a největší dojem na ni zatím 
udělalo putování po finském Laponsku. Již 
v dětství propadla světu koňských dostihů, 
o něž se intenzivně zajímá dodnes.
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MLADÍ HASIČI SDH HUKVALDY
Loni na podzim jsme se s vedoucími 
našeho 13. okrsku domluvili na vzá-
jemném pořádání soutěží pro všechny 
hasičské sbory a jejich mladé hasiče. 
Do tohoto okrsku patří SDH Hukvaldy, 
Rychaltice, Lhotka, Myslík, Kozlovice 
a Palkovice. První soutěží okrskové 
úrovně byl podzimní „Branný den“ 
v Kozlovicích.

Hadicová a uzlová štafeta
Na okresní úrovni soutěží jsme zahá-
jili tradičně první březnovou sobotu 
uzlovou a hadicovou štafetou v hale 
v Raškovicích. Podařilo se postavit dvě 
pětičlenná družstva v kategorii starší-
ho žactva. Z Raškovic jsme odjížděli 
značně rozladěni, neboť u obou druž-
stev se i přes závodní zralost, objevily 
větší chyby v obou disciplínách. Ostatní 
družstva přece takto chybovat nebudou, 
mysleli jsme si všichni. Nic jsme tím 
pádem neočekávali. A jaké bylo překva-
pení, když jsme poprvé viděli výsled-
ky kategorie starších žáků. Družstvo 
z SDH Hukvaldy bralo v součtu disci-
plín 1. místo.
Na okrskové úrovni jsme absolvovali 
jednu halovou soutěž, kterou pořádali 
naší nejbližší sousedé z SDH Rychaltice. 
V sobotu 28. ledna se všichni mladí ha-
siči z 13. okrsku sjeli do tělocvičny ZŠ 
a MŠ Leoše Janáčka v Hukvaldech. 
Proběhl zde přípravný měřený trénink 

na okresní soutěž v hadicové a uzlové 
štafetě. Na domácím hřišti naše čtyř-
členná družstva starších žáků obsadila 
2. a 5. místo v hadicové štafetě. V uzlo-
vé štafetě jsme sahali po zlatu. V „roz-
střelu“ s SDH Rychaltice z důvodu 
shodných časů po prvních pokusech, 
jsme prohráli a brali tak konečné 2. a 3. 
místo. 

Ocenění nejlepších týmů mladých ha-
sičů
V sobotu 11. března jsme přijali pozvá-
ní do DDM v Třinci na předání oce-
nění nejlepších týmů mladých hasičů 
v okrese Frýdek-Místek. Byly vyhod-
noceny tři soutěže na okresní úrovni – 
Pohár starosty 2022, Závod požárnické 
všestrannosti 2022 a Hadicová a uzlová 
štafeta 2023. Naši mladí hasiči převza-
li ocenění za 1. místo v ZPV 2022 a za  
1. místo v Hadicové a uzlové štafetě 
2023.

Hasičský kros dvojic
V neděli 23. dubna přivítal areál 
Hospůdky na koupališti mladé hasi-
če 13. okrsku. V prostoru pumptracku 
a lesních trailů byla připravena nároč-
ná trať hasičského krosu o délce 1 km. 
Do závodu bylo registrováno 16 dvojic 
v kategorii mladších žáků a 22 dvojic 
v kategorii starších žáků. Jednotlivé 
dvojice vybíhaly v intervalu 2 minut 

na kopcovitou trať, která byla oboha-
cena několika překážkami. Soutěžící 
přecházeli slackline, vázali uzly, pro-
skakovali pneumatikami, přeskakovali 
nízkou překážku a přenášeli hasící pří-
stroj. Nejrychlejšího času v kategorii 
mladších žáků dosáhla domácí smíšená 
dvojice Jiří Mlčoch a Klára Máchová. 
Vítězství brali za 4:47 min. s násko-
kem více než minuty na druhou dvoji-
ci z SDH Lhotka. V kategorii starších 
žáků putovalo vítězství do Palkovic 
za čas 4:13 min. Mezi chlapecké dvo-
jice z SDH Palkovice se podařilo 
vměstnat domácí dvojici dívek Zuzaně 
Mlčochové a Marii Škorvánkové s ča-
sem 4:36 min. Zázemí pro závodníky 
poskytla Hospůdka na koupališti. Všem 
organizátorům z SDH Hukvaldy, příz-
nivcům a fanouškům jednotlivých dvo-
jic patří poděkování za vytvoření pří-
jemné atmosféry nedělního dopoledne.

Ukliďme Hukvaldy
S příchodem jara se každoročně naše 
obec zapojuje do celorepublikové-
ho projektu „Ukliďme Česko“. Spolu 
s ostatními zájmovými spolky se akce 
„Ukliďme Hukvaldy“ účastní také čle-
nové SDH Hukvaldy. Naše skupina má 
spolu se skautskými družinami Lišek 
a Kocourů v péči okolí Myslivecké cha-
ty a řeky Ondřejnice. 

Markéta Máchová

SDH Hukvaldy
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FOTBAL – MLÁDEŽ
Starší a mladší žáci absolvovali náročnou zimní přípravu 
na jarní sezónu. Většinu tréninků absolvovali na venkovním 
školním hřišti, s občasným střídáním při nepříznivém počasí 
s tělocvičnou. Celou zimní přípravu jsme zakončili v březnu 
na společném fotbalovém soustředění ve Frýdlantu nad 
Ostravicí. Počasí na soustředění nám vyšlo báječně, účast 
byla skoro 100 % a nálada výborná. Prostě vše se vydařilo 
a všem se nám tam líbilo. 

V současné době se blíží ke konci jarní část soutěží, 
a především mladší žáci ukazuji svou sílu. Dvě kola před 
koncem jsou první, a pokud vyhrají oba poslední zápasy 
na domácím hřišti, stanou se vítězi okresního přeboru. Tak 
snad v době, kdy toto budeme číst, už tomu tak bude. 
Držíme palce. Petr Žáček, trenér

Fotbalisté & Skauti

SKAUTI - MYSLIVCI PRO NÁS, MY PRO MYSLIVCE
Každá skautská družina potřebuje nějaký úkryt a hukvaldským 
družinám jej poskytují myslivci. Schůzky tak míváme 
na myslivecké chatě a prostory máme k dispozici zcela 
zdarma! Ale to není vše, přátelé. Navíc máme k dispozici 
i palivové dříví, ať na schůzkách neklepeme kosu. A to 
také zdarma! Že to zní jako z laciné TV reklamy od Horsta 
Fuchse? Zní, ale je to tak a jsme za to moc rádi. Je fajn se 
i nějak revanšovat a když se u myslivny objevilo pár stromů, 
neváhali jsme a přiložili ruce k dílu. Na pomoc se nás schází 5 
Lišek, 6 Kocourů, já, Uzel, Renda od Páti a několik myslivců. 
Kmeny den předem nařezal Uzel a Lojza, takže máme vše 
hezky připravené. Dělíme práci - někteří štípou špalky, další 
vozí a další ukládají. Sešlo se nás dost, takže to jde hezky 
od ruky a za necelé 2 hoďky jsme hotoví. Od myslivců ještě 
fasujeme za odměnu špekáček a rozprcháváme se domů.

Díky všem za pomoc a hlavně díky hukvaldským myslivcům.
Václav “Klepeto” Čajánek
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Fotbalisté & Skauti Skauti

Byli jsme na výpravě po okolních 
kopcích, počasí vyšlo a pokazil se nám 
Tuleň.

A teď trochu zevrubněji. Květnová 
výprava byla komornější, jelikož se 
všichni rozprchli neznámo kam nebo 
na Janáčkův chodníček. Nakonec se 
nás u myslivecké chaty schází 5 + má 
maličkost. Z chaty bereme kotlík na čaj 
a pak hurá směr Babí hora. U kříže 
dáváme krátkou pauzu na pití a jelikož 
je tam houpačka, tak se nám krátká 
pauza trochu protahuje na delší pauzu. 
Cestou dále potkáváme něco jako týpí 
postavené z větví. Moc se nám nelíbí, 
a říkáme si, že to určitě zvládneme líp. 
Tak se pouštíme do práce a sbíráme 
větve, ať ukážeme tomu neumětelovi, 
jak má vypadat správné větvové týpí. 
Když je hotovo, dáváme fotku, sbíráme 
svých pár švestek a ťapeme dál, nahoru. 
Závěrečné stoupání není zadarmo. 
Začíná se ozývat hlad a všichni už se 
těšíme na zaslouženou pauzu. Po chvíli 
dobýváme a obsazujeme vrchol Přední 
Babí hory a dáváme vytoužený oběd. 
Nyní přichází prostor k poděkování 
sponzorům. Hlavním sponzorem 
našeho sobotního oběda je Spolek 
nezávislých vesnických žen, který nám 
každoročně přispívá na naši činnost, 
za což jim velice děkujeme. Moc nám 
to chutnalo :-) Podával se fryčovický 
chléb se sýrem a výběrem paštik 
od firmy Hamé. Jako dezert pak zlaté 
Opavia věnečky.

Po obědě pauzírujeme, lezeme 
na stožár a střílíme z Tobákova praku. 
Když už jsme odpočatí, dáváme 
se opět na pochod, jehož cílem je 
Hukvaldský lom. Hrajeme bombu, 
potopu a zakázaná slova (ty hrajeme už 
téměř od začátku výpravy). Zakázaná 
slova spočívají v tom, že každý 
dostane na start 5 lístečků a stanoví se 
slovo, které nesmíme vyřknout (u nás 
to bylo „ano“, „ne“ a později jsme 
přidali „jo“). Když se někdo prořekne 

a vysloví zakázané slovo, musí jeden 
lísteček předat tomu, kdo na to první 
upozorní. Vyhrává ten, kdo jich má 
na konci výpravy nejvíce. Já přišel 
o všechny své lístečky během prvních 
45 minut :-/ Komu se každopádně vedlo 
nadmíru dobře, byl Paste, u kterého se 
cestou do lomu nashromáždilo ca 80% 
všech lístků. Na konci výpravy už měl 
všechny. Všechny krom dvou, protože 
je snědl Tuleň.

Když přicházíme do lomu už máme 
zase hlad, takže jako první na řadu 
přichází příprava ohniště, opékání 
párků, hermelínů a vaření bylinkového 
čaje v kotlíku. Když jsme najezení 
a odpočatí, jdeme hrát maják. Hrajeme 
v lese a terén není lehký. V posledním 
kole o něco zakopává Tuleň a háže 
ukázkovou lištu. Do cíle to sice stihla, 
ale bolí to. Zvládá to až podezřele 
statečně, a tak si ani zpočátku nestačím 
všimnout, že na nohu nedokáže 
došlápnout. Poskytuju tedy odtah a pak 
Tuleňovi ploutev (čti nohu) kontroluju. 
Nevypadá to zle, ale bližší diagnózy 
v lomu nejsem schopen. Mj. zdá se, 
že máme nového aspiranta na pozici 
družinového kaskadéra :-) S ostatníma 
dáváme ještě pár her, hasíme zbytky 
ohně, uklízíme po sobě a vyrážíme 
zpátky k myslivecké chatě. Tuleňova 
ploutev se ani po pauzírování moc 
nezlepšila, takže ji nakládám na ramena 
a jdeme. Teda jde nás jen 5. Tuleň se 
nese a má parádní výhled. 

Před 17. hodinou už jsme dole 
u myslivny, loučíme se a frčíme domů. 
Díky za fajn výpravu, a doufám, že 
noha bude v pohodě.

Tak zase příště.
Klepeto

LONG STORY SHORT
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Dnes měly Lišky premiéru – první vodáckou výpravu 
a myslím, že ne poslední. Jeli jsme řeku Moravu z Postřelmova 
do Háje u Mohelnice.

O půl osmé jsme vyráželi od Myslivecké v komorním složení, 
neboť zítra odjíždí většina oddílu do Skotska a předpověď 
původně nebyla úplně vábná – 12, 13 stupňů zataženo, 
možná nějaká přeháňka... A tak nakonec jelo 6 lišáků, Valča, 
Uzel a já plus přidružená vodácká posádka Pavel s Jirkou. 
V Postřelmově se k nám přidal Jura, který nám pomohl 
s vodáckým vybavením a také vodáckým know-how. Kromě 
Jury nás také přivítalo sluníčko a příjemné teplo. Nafoukali 
jsme dva rafty a jednu baraku, chlapi převezli auta a mohli 
jsme vyplout. Uzel, Jura a Pavel na kormidle, ostatní členové 
posádky následovali instrukce. Morava je ideální řeka pro 
začátečníky, a byla jsem mile překvapená, že docela pěkně 
tekla. Občas nějaká peřejka, spousta větví přes vodu jako 
přírodní branky, občas i obří stromy popadané u vody nebo 
pokácené bobry. A sotva jsem řekla, že je fajn, že jsou stromy 
odklizené, před námi velký spadlý strom těsně nad hladinou. 
Měli jsme štěstí, že před námi jeli už jiní vodáci, kteří tam loď 
přenášeli a už byli v té, né zrovna teplé, vodě skoro po pás, 
a tak pomohli i nám, aniž bychom museli do vody. A pak začly 
nájezdy na náš raft. Vezli jsme totiž vzácný náklad – pytel 

rohlíků, které se včera nesnědly na školní besídce, a tak je 
Uzel vzal, ať se nevyhodí... A kolik radosti udělaly… Když 
už útoky byly neúnosné, zakotvili jsme na břehu a pustili se 
do rohlíků a dobrot z domova. Za dalších 38 minut navigace 
i Jura slibovali vodácký bufík u jezu Lukavice, který jsme 
nechtěli minout. Bohužel bufík ještě asi neměl sezónu, takže 
tam byl jen ten jez, takový pěkný menší, který jsme si sjeli. 
Pak už voda plynula pomaleji a jak jsme se blížili k Háji, 
cíli naší plavby, a stále se nikdo nekoupal, začaly bitky 
mezi našimi rafty o rohlíky, o pádla, o háčky… Jednou už 
Filda dělal most mezi oběma loděmi, ale nakonec se nikdo 
nevykoupal. Tak to skončilo aspoň pěknou cákanou, aby 
na konci plavby bylo co převlíkat. Ve zdraví jsme se vylodili 
nad malou vodní elektrárnou u vily Háj. Sbalili jsme lodě, 
kluci si zahráli fotbal, chlapi přivezli auta, všechno jsme 
naskládali do aut a šli se občerstvit do bufíku, který měl 
krásný hashtag #jsmevhaji. Příjemné zakončení s kofolou 
a čočkovkou, hezkým posezením a stylovým přírodním 
hřištěm. Doma jsme byli kolem šesté.

Myslím, že si to všichni moc užili, počasí vyšlo skvěle, žádná 
zima ani déšť. Tak zas někdy na vodě AHOJ!

Lenka Peterová

LIŠKY NA VODĚ (13. 5. 2023)
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MEMORIÁL FILIPA JUŘÍKA
V sobotu 3. 6. 2023 zachvátil hasičské cvičiště u bytovky 
v Rychalticích soutěžní duch. Konal se zde 7. ročník 
Memoriálu Filipa Juříka, který byl současně 5. kolem Hyundai 
Moravskoslezské ligy mladých hasičů. Utkalo se zde celkem 
55 družstev v disciplíně požární útok. Počasí soutěžícím 

docela přálo, a tak se celá soutěž nesla v poměrně pohodovém 
duchu. Za SDH Rychaltice se zúčastnilo 7 družstev: Mini 
A, Mini B, Mladší A, Mladší B, Mladší C, Starší a Dorost. 
Na medailové pozice si sáhli Mini A se svým 3. místem. 

MINI
1. místo:  Petřvaldík
2. místo:  Lubno
3. místo:  Rychaltice A

MLADŠÍ
1. místo:  Malenovice
2. místo:  Jistebník A
3. místo:  Petřvaldík A

STARŠÍ:
1. místo:  Lubno
2. místo:  Trojanovice
3. místo:  Malenovice A

DOROST:
1. místo:  Trojanovice
2. místo:  Nýdek
3. místo:  Těrlicko – Hradiště

Součástí soutěže bylo také občerstvení pro soutěžící i diváky. 
Jako obvykle se mohli všichni těšit na domácí vafle, které 
jsou naší specialitou, ale také na klobásu z udírny nebo párek 
v rohlíku. Ačkoli vody „lítalo“ vzduchem hodně, návštěvníci 
jistě ocenili i kofolu a dobře vychlazené pivo. 

Velké poděkování patří všem, kteří se zapojili do přípravy 
soutěže a také do následného úklidu, zejména pak rodičům 

malých hasičů. Děkujeme také sponzorům: Obci Hukvaldy, 
Moravskoslezskému kraji a firmě Hyundai. Dále děkujeme 
Mirkovi Matulovi – Zahradnictví Rychaltice – za kytici 
darovanou na počest památky Filipa Juříka. Fotogalerii 
naleznete na instagramu a facebooku SDH Rychaltice, kde 
najdete také video sestřih z celé akce. 

Za SDH Rychaltice, Markéta Kološová

Výsledky tohoto kola soutěže: 

SDH Rychaltice
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PROBÍHAJÍCÍ SEZÓNA MLADÝCH HASIČŮ

HASIČI DARUJÍ KREV

Po zimní přípravě a trénincích v tělocvičně nastala 
doba, kdy můžeme s dětmi ven a trénovat to, co všechny 
nejvíce baví - požární útok. I letos jsme se zapojili 
s mladšími žáky s týmy A i B, staršími žáky a dorostenci 
do Hyundai Moravskoslezské ligy mladých hasičů. 

S našimi nejmenšími miníky A i B jezdíme na soutěže 
také. Přestože jejich kategorie zatím nemá v lize místo, 
sbírají poháry i medaile z každé soutěže. 

Liga začala 27. května v Petřvaldíku a končí 17. září 
v Bruzovicích. Čeká nás celkem 15 kol. 

V tuto chvíli jsme ve třetině celé soutěže. Naši mladší 
žáci, nám dělají radost a obě družstva jsou průběžně 
ve vedení, starší si drží 4. pozici a dorostenci jsou 6. 

Za zmínku stojí soutěž ve Fryčovicích, tam se nám velmi 
dařilo. Všechna naše družstva se umístila na stupních 
vítězů. Mini B - 1. místo, Mini A - 2. místo, Mladší B - 
1. místo, Mladší A - 2. místo, Starší - 1. místo, Dorost - 2. 
místo. Nadšeně jsme se vraceli zpátky s tolika poháry 
do hasičárny. 

Tak snad nám tato forma a nadšení vydrží do konce 
sezony.

Za SDH Rychaltice Šárka Rožnovská 

Ve středu 4. 5. 2023 se naši členové sboru zúčastnili akce Daruj 
krev s dobrovolnými hasiči pořádané OSH Ostrava na Krevním 
centru Fakultní nemocnice Ostrava. Společně jsme navýšili záso-
by o 1,5 litru krve. 

Děkujeme Evě Čajánkové, Zuzce Fojtíkové a Jirkovi Pavelkovi 
za reprezentaci sboru. 

Pokud byste měli zájem stejně jako my přispět se svou „kapkou“ 
krve, můžete se objednat i informovat na lince: 800 260 004

Markéta Kološová
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V sobotu 18. března 2023 uspořádal 
výbor KČT již 24. ročník turistického 
pochodu na Kopce kolem naší obce, 
který se stává rok od roku čím dál 
více populárním. Jeho oblíbenost snad 
spočívá v možnosti vystoupit na vrch 
Kazničov (601 m n.m.), který celý padá 
pod území hukvaldské obory a který 
je jinak během roku zcela nepřístupný. 
Letošního ročníku se zúčastnilo celkem 
260 turistů!

V krásné slunečné sobotní ráno 
jsme se sešli před bránou do obory 
na Hukvaldech, zde jsme byli přivítáni 
předsedou klubu Jirkou Strakošem. 
Už zde na místě to vypadalo, že je nás 
opravdu hodně – dospělých, dětí i pejsků. 
Hrstka z celé skupiny se po rozchodu 
vydala po červené značce na hradní vrch, 
zbytek procesí zamířil okolo památníku 
lišky Bystroušky a následně oborenské 
hájenky cestou směrem na Kazničov. 
Tam jsme se na paloučku všichni 
sešli, na teplém sluníčku posvačili 

a pak jsme se seřadili, abychom si 
jako tradičně udělali společné foto. 
Děkujeme správci hukvaldské obory, 
panu Koutnému, že nám i letos povolil 
vstup. Hromadně jsme pak odcházeli 
směrem na Horní Sklenov, pokochali 
jsme se výhledem na hukvaldský 
hrad z netradičního úhlu a Kazničovu 
z Palesek zase na rok zamávali. Dalším 
vrcholem byla Větřkovická Hůrka, 
kterou ale každoročně většina účastníků 
zdárně obchází po silnici přes Horní 
Sklenov a na trasu se napojuje až 
u kapličky a studánky „U Žabáka“ (jak 
jí my místní hornosklenovští říkáme). 
Odtud pak přes Hornosklenovskou 
rokli a Korýtka na Fojtovy Vrchy 
a na Vrchy ke zvoničce, kde se to 
samozřejmě také neobejde bez nějaké 
té společné fotky, byť už v menším 
měřítku, protože procesí se už cestou 
z Palesek rozděluje na menší skupinky. 
Odtud jsme pak pokračovali okolo 
kříže v Řehůvce na Vápenky směrem 
k Hospůdce U Richarda v Rychalticích, 

kde jsme se bohatě občerstvili na terase 
a zahrádce. Tímto děkujeme manželům 
Rožnovským a ostatnímu personálu, že 
se o nás tak hezky postarali. Z tohoto 
místa už většina nepokračovala 
a rozešla se do svých domovů. Ale 
našly se skromné skupinky statečných, 
které dále zamířily do Krnalovic. Odtud 
jsme vystoupali na Střemšák, z něj 
jsme přešli na Babí horu, pak na Přední 
Babí horu a na poslední vrchol našeho 
putování – Zadní Babí horu. Pak už jsme 
se zastavili jen u přístřešku na Sedmero 
cest a u Janáčkovy lavičky, a sestoupili 
na koupaliště, abychom se zase trochu 
občerstvili po krásných 25 kilometrech 
a užili si ještě trochu nevídaného 
březnového tepla a sluníčka. Děkujeme 
za pohoštění i do hospůdky Koupaliště 
Hukvaldy! 

Tak zase za rok ahoj!

za výbor KČT
Míša Hrčková

TURISTICKÝ POCHOD „KOPCE KOLEM NAŠÍ OBCE“ 
2023

Klub českých turistů
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V sobotu 13. 5. 2023 se uskutečnil 42. ročník pochodu. 
Přípravy k zajištění začaly asi měsíc dopředu. Jirka Mlčoch 
zkontroloval trasu, kterou trvale vyznačil a pravidelně udržuje. 
Vše se podařilo zajistit, až na tvarůžkovou pomazánku, 
z důvodu jejich výpadku z prodeje, neboť výrobci upravují 
výrobu a zrání.

Na startu se přihlásilo 310 turistů a podle pořadatelů se k ním 
přidalo asi dalších 70 pochodujících. Místních se registrovalo 
76 účastníků, z Ostravy přišlo 66. Nejvzdálenější byli 2 
návštěvníci z Uherského Hradiště, 5 z Prahy a 6 ze Slovenska 
– Turzovky a Čadce.

Pro registrované účastníky byl opět s Muzeem Beskyd 
ve Frýdku-Místku dojednán bezplatný vstup do hradu, 
za který jim děkujeme a určitě to je jedno z velkých lákadel, 
hrad navštívilo asi 110 turistů.

Po projití nádhernou oborou s rozkvetlými kaštany vystoupali 
účastníci na Kubánkov s tradičním občerstvením, čepovaným 
pivem, opečenými párky, domácí mystery, kávou a sladkostmi 
pro děti.

Předpověď počasí nejdříve slibovala déšť, ale postupně jej 
posouvala a nám to opět vydrželo do skončení pochodu, 
spadlo jen pár kapek při stavění posezení na Kubánkově.
Na koupališti se mohli pochodující občerstvit z nabídky 
hospůdky.

Poděkování patří rychaltickým hasičům za odvoz materiálu, 
obci Hukvaldy, Turistickému informačnímu centru Hukvaldy, 
Muzeu Beskyd Frýdek-Místek a jeho pobočce hradu Hukvaldy, 
Spolku Koupaliště Hukvaldy a především organizátorům 
na startu a Kubánkově.

Jiří Strakoš, předseda KČT Hukvaldy

PO ZAROSTLÉM CHODNÍČKU
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V sobotu dne 3. června 2023 KČT Hukvaldy 
zorganizovalo tradiční zájezd Rodičů s dětmi.

Zájezdu se zúčastnilo 21 účastníků se dvěma psíky 
a navštívili jsme tentokráte blízké okolí – tedy oblast 
Studénky a Poodří.

Cíl byl velmi blízko a tak jsme mohli tentokrát 
naplánovat pozdější odjezd autobusu až v 8:00 ráno. 
Za pár desítek minut jsme vystupovali v obci Bílov 
poblíž Bílovce, kde jsme navštívili místní rozhlednu 
Kanihůra. Je z ní velice pěkný rozhled na celé 
panoráma Beskyd a Ostravska. Vzdálenější pohledy 
byly trochu zahalené mlhou, ale i tak jsme si mohli 
prohlédnout z jednoho místa pozice Lysé hory 
vůči například Javorníku nebo Oderským vrchům, 
Čantoryji a současně s tím se podívat, kde leží třeba 
vysílač v Hošťálkovicích nebo mošnovské letiště.

Po výstupu na rozhlednu jsme se pěšky přesunuli 
do Studénky. Tam jsme navštívili Vagonářské 
muzeum. Poměrně malá expozice, ale v pěkném 
prostředí ukazující historii, která už ve Studénce asi 
těžko znovu ožije.

Další přesun po vlastních nohou nás provedl přes 
Naučnou stezku Kotvice, která prochází přírodní 
rezervací Kotvice v okolí toku Odry kolem několika 
rybníků. Celé území je hodnotné pro bohatý výskyt 
vodní květeny i jako významné hnízdiště chráněných 
druhů ptactva. Je také důležitou zastávkou tažných 
ptáků. Naším cílem byl zámek Nová Horka.

Zámek si většina z nás prohlédla zevnitř s průvodcem. 
Jde o částečně nově zrekonstruovaný objekt, 
který se označuje jako „Malá Vídeň u Studénky“. 
V minulosti byl využíván jako sociální ústav. 
První, již zrekonstruované patro, bylo zajímavé 
pro milovníky historie, ale i děti zaujala možnost 
osobně se zapojit do prohlídky. Druhé patro, které 
je stále v původním stavu, zase připomnělo, jak se 
s takovýmito nemovitostmi v minulosti zacházelo 
a jak byly využívány.

Za výbor KČT
Martin Raška

ZÁJEZD RODIČE S DĚTMI - POODŘÍ A OKOLÍ
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V sobotu 22. 4. 2023 se konal ve společenském sále ZŠ turistic-
ký večírek, k tanci a poslechu hrála skupina „The Divorcers“.
Příprava začala velmi brzy, Táňa Axmannová napekla 600 ks 
perníčků, letos ve tvaru jablíčka, se zdobením jsme jí s Jiřím 
trochu pomohli. Potom bylo potřeba zkompletovat pozvánky 
a pozvat všechny občany nejenom na večírek - na druhé stra-
ně pozvánky je plán naší činnosti, akce jsou přístupné všem 
občanům.

Den předem chystáme sál, tombolu, projekci. Letos se promí-
taly fotografie aktuální, ale i 40 let staré, v dubnu roku 1983 
byl založen turistický odbor. Slavíme 40. let trvání!

Jako každý rok se nám i tentokrát podařilo oslovit sponzory 
a měli jsme krásnou, pestrou, hodnotnou tombolu, Antonín 
Kroča věnoval nádherný obraz Fojtových vrchů a Pavla 
Odleváková upekla tematický jablíčkový dort. Netroufám si 
vyjmenovat všechny sponzory a dárce, nerada bych na něko-
ho zapomněla, všem patří velké díky za podporu naší činnosti.
Poděkovat je potřeba organizátorům, příjemné obsluze v baru, 
v šatně, u piva, u tomboly, u vstupného, děvčatům připravují-
cím večeře, prostě všem, kteří přispěli ke zdárnému průběhu 
večírku.

Děkujeme všem účastníkům, taky těm, kteří přivedli své přá-
telé a známé a díky jim se nás sešlo téměř 150.

Libuše Strakošová, člen KČT

21. SPOLEČENSKÝ VEČÍREK
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21. – 25. června 2023 Cyklistický zájezd - Lipno + Šumava 
8. – 10. září 2023 Cyklistický zájezd - Jižní Morava
1. října 2023 Procházka po Naučné stezce Leoš Janáček očima dětí (8. ročník)
7. – 8. října 2023 Zakončení pěší turistiky – Tišnov a okolí
21. října 2023 Po zarostlém chodníčku „Spadaným listím“ 
3. prosince 2023 Noční výstup za Mikulášem a čerty

Naši činnost můžete sledovat na webu www.kcthukvaldy.cz, případně na Facebooku 
KČT Hukvaldy a nově i na Instagramu @kcthukvaldy.

POZVÁNKA NA AKCE S KČT VE DRUHÉ POLOVINĚ ROKU 2023

Pozvánky na akce

HUKVALDSKÝ POTLACH ZVE NA KOLORSOFF SKLENOFF 2023
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Z ČINNOSTI KLUBU SENIORŮ HUKVALDY
Činnost zahájil KS v lednu návštěvou 
výstavy panenek ve frýdeckém zámku. 
Zavzpomínali jsme na dětství, neboť 
některé z vystavených exponátů jsme 
vlastnily. Další týden jsme cestovali 
s Petrem Laníkem po Arabských 
Emirátech. Vyprávění doplněné 
fotografiemi bylo velmi zajímavé. 
Seznámili jsme alespoň touto cestou 
s další zemí, její přírodou i tradicemi 
a kulturou. Již nyní se na další 
cestování s Petrem Laníkem velmi 
těšíme. V únoru jsme v klubovně měli 
„ochutnávky“. Členky napekly a uvařily 
své oblíbené pokrmy a přišly se podělit 
s ostatními. Na stolech byly moučníky, 
cukroví, paštika, domácí chléb, rohlíky, 
slané i sladké záviny a mnoho dalších 
dobrot. Navzájem jsme si předaly 
zkušenosti i recepty. Akce byla 
všemi přítomnými hodnocena kladně 
a nejpozději v příštím roce ji určitě 
zopakujeme. V březnu proběhla výroční 
schůze, tentokrát nevolební. Vzhledem 
ke skutečnosti, že se přihlásilo cca 80 
členů a členek, nebylo možné akci 
uspořádat v klubovně. Nakonec jsme 
se sešli v sále ZŠ Hukvaldy. Vedení ZŠ 
i obce Hukvaldy touto cestou děkujeme 
za vstřícnost a ochotu při pořádání této 
akce. V březnu jsme zavítali na muzikál 
„Producenti“ do Ostravy a také nás 
čekala přednáška Karla Dohnala 
na téma Hukvaldy a jejich historie. 
Seznámil nás s historií pohostinství 
na Hukvaldech a okolí. Dověděli 
jsme se, kde se nachází hospoda 
„U Harabiša“, kterou navštěvoval L. 
Janáček, kde se nacházel první hostinec 
atd. Opět jsme si rozšířili obzory o naší 
vesnici. Před Velikonocemi proběhl 
v klubovně workshop pod vedením 
Šárky Kociánové – velikonoční tvoření. 
Vyrobily jsme jarní věnce a velikonoční 
dekorace. Šárce ještě jednou moc 
děkujeme. V dubnu jsme se uspořádali 
vycházku na Dolní Sklenov. Pan Sobotík 
zajistil vedoucího stavby mostu, který 
nás seznámil s jeho rekonstrukcí. 

pokračování na straně 47...

Klub seniorů Hukvaldy
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...pokračování ze strany 46

Poté následovala návštěva pohostinství 
„U Štamgastů“, kde nám připravili 
tvarůžkové speciality. Při harmonice, 
zpěvu a tanci jsme strávili příjemné 
odpoledne. Uskutečnili jsme zájezd 
do polského Zabełkówa a cestou zpět 
navštívili Šikmý kostel svatého Petra 
z Alkantary v Karviné. Do povědomí 
veřejnosti vstoupil v r. 2020 vydáním 
románu Karin Lednické Šikmý kostel, 
který zpracovává příběh z přelomu 19. 
a 20. století odehrávající se v okolí 
tohoto kostela. V klubovně proběhla 
přednáška o Arménii, kterou zajistil Petr 
Sobotík. Ing. Jan Ženatý, který pořádá 
jako průvodce zájezdy do Arménie, 
nás seznámil s její bohatou historií, 
kulturou i současností. Přednáška byla 
doplněna krátkým filmem. Všichni jsme 
odcházeli obohaceni o další informace 
a zážitky. V květnu jsme se vydali 
na hrad Helfštýn. Monumentální hradní 
architektura Helfštýna se tyčí nad 
údolím Moravské brány. V současné 
době jsou na hradě zpřístupněna 
čtyři nádvoří. Svojí rozlohou patří 
k nejrozsáhlejším hradním komplexům 
v Evropě. Následovala exkurze 
v pivovaru Litovel. Pivo se zde 
vaří od r. 1893. Ročně se zde uvaří 
zhruba 206 000 hl piva. Cestou zpět 
k domovu jsme se zastavili v Lošticích 
na tvarůžky. V červnu nás čeká ještě 
zájezd a opékání buřtů na koupališti. 
S průběhem těchto akcí Vás seznámíme 
v dalším čísle Hukvaldského občasníku. 

Dagmar Blahutová, předsedkyně 
Klubu seniorů

foto: Stanislav Gelnar

Klub seniorů Hukvaldy
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Folkové léto
na Koupališti

PÍSNIČKÁŘSKÉ STŘEDY
5.7. RENÉ SOUČEK 
19.7. JIŘÍ DĚDEČEK 

2.8. ZÁVIŠ
16.8. MENDOŠ

30.8. IVO JAHELKA

AREÁL KOUPALIŠTĚ HUKVALDY
VŽDY OD 18:00 HOD.

VSTUPNÉ 50 KČ, DĚTI DO 12 LET VSTUP ZDARMA

KOUPALIŠTĚ HUKVALDY z.s. |  www.koupalistehukvaldy.cz  |  FB & IG: Koupaliště Hukvaldy  | tel. 777 699 907 | info@koupalistehukvaldy.cz
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ZPRÁVA O ČINNOSTI SPOLKU KOUPALIŠTĚ 
HUKVALDY, Z.S. 01/2023

Spolek Koupaliště Hukvaldy

Ani jsme se nenadáli a máme rok provozování hospůdky 
na koupališti a přilehlého areálu za sebou. Závěr roku 
proběhl v komorním stylu s posezením uvnitř, které jsme 
sem tam doplnili o hudební večery. Pátého prosince nás 
navštívil Mikuláš s čerty a andělem, otevřeno jsme měli také 
o Štědrém dnu a vánočních svátcích a rok 2022 jsme zakončili 
silvestrovskou párty. Úspěch hudebních večerů nás utvrdil 
v tom, že lidi se chtějí stále bavit, a tak jsme začátek roku 
2023 pojali v pravidelném pořádání hudebních večerů ať už 
s reprodukovanou hudbou, kdy hrajeme písničky na přání, tak 
i s živými kapelami. Začátkem února to bylo ve znamení folku 
a grunge s písničkáři „Bujónem“ a Jakubem Tichým doplněné 
o Neklanovy básně a prózu. Poslední únorový pátek k nám 
zavítala rocková kapela Marian 333, se kterou si zazpíval 
i náš štamgast Igor Fojtík. Atmosféra byla výborná a my určitě 
v takto nastaveném formátu budeme i nadále pokračovat. 

Nezaháleli jsme ani při úpravách budovy naší hospůdky, 
kde jsme ve spolupráci s obecní „rychlou rotou“ zprovoznili 
přídavné elektrické topení a zdroje tepla rozšířili o dva 
nové radiátory. Teď už začínáme vyhlížet jaro, těšíme se 
na přesun ven a na nové úpravy venkovního areálu, kde máme 
ve spolupráci s obcí v plánu vytvořit betonový taneční parket 
před pódiem, a nadále zdokonalovat dětské hřiště a pořádat 
různé kulturní akce. 

Aleš Drlík, statutární ředitel spolku
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Jaro 2023 se přehouplo do své druhé poloviny a my se již 
můžeme pochlubit vybudováním betonového tanečního 
parketu, který jsme koncem května zrealizovali společnými 
silami a financemi spolu s Obcí Hukvaldy, které za její přispění 
velice děkujeme! Areál tak dostal novou dimenzi a nejenže 
lépe vypadá, ale aktuálně již nabízí reprezentativní prostor 
pro různé kulturní akce. Spolu s parketem byla za pódiem 
vybudována příjezdová cesta pro zásobování a účinkující. 
Nový prostor byl úspěšně otestován na dětském dni „Mejdan 
za školou“ pořádaném v našem areálu 27. května Sdružením 
rodičů a přátel školy. Krom této zásadní stavby jsme postavili 
přídavný dřevník, který jsme již zaplnili zásobou dřeva 
na nadcházející zimy a naplnili dětem pískoviště novým 
pískem. Za sebou máme také další kulturní akce, konkrétně 
vystoupení kapely The Yellow Socks, která návštěvníky 
zavedla zpět do 50tých let a dále místní kapely Pokustone, 
která nám po tuším 5ti letech předvedla parádní comeback 
s novým kytaristou a tradiční stavění máje. Kulturní akce jsou 
naší srdcovou záležitostí a tak už vás můžeme seznámit s tím, 

co chystáme na letní sezónu. Začátek prázdnin bude patřit 
spolku Hukvaldský potlach, který v našem areálu pořádá 
koncert hudebních skupin Acoustic Irish a Olejband (30.6.). 
Následovat bude diskotéka pro děti a dospělé na uvítání 
prázdnin (1.7.), hudební večer s Flamenco duo Alan Grézl 
a Palo Nowak (14.7.), tradiční Rock Bike Fest (22.7.), kde 
závody horských kol všech kategorií večer doplní vystoupení 
šesti rockových kapel a ke konci prázdnin vystoupení oblíbené 
rockové kapely Slepí křováci a Under the Skin (25.8.). Dále 
nás prázdninami bude doprovázet hudební seriál akcí s názvem 
Folkové léto, kde nás co druhou středu navštíví významní 
folkaři a to René Souček (5.7.), Jiří Dědeček (19.7.), Záviš 
(2.8.), Mendoš (16.8.) a zpívající právník Ivo Jahelka (30.8.). 
Akci pořádáme ve spolupráci s Petrem „Neklanem“ Benkem. 
S prázdninami se definitivně rozloučíme diskotékovým 
odpolednem pro děti (1.9.). Na všechny akce se moc těšíme 
a srdečně vás na ně zveme!

Aleš Drlík, statutární ředitel spolku

ZPRÁVA O ČINNOSTI SPOLKU KOUPALIŠTĚ 
HUKVALDY, Z.S. 02/2023
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Plán akcí na koupališti
ČERVENEC - SRPEN

KOUPALIŠTĚ HUKVALDY z.s. |  www.koupalistehukvaldy.cz  |  FB & IG: Koupaliště Hukvaldy  
tel. 777 699 907 | info@koupalistehukvaldy.cz

 
 

 

 

 
 

 

 

 

 

 
 

 

Hukvaldský potlach 
Acoustic Irish & Olejband

Diskotéka Vítání prázdnin

Folkové léto - René Souček 

Hudební večer s Flamenco duo
Alan Grezl & Palo Nowak

Folkové léto - Jiří Dědeček

Rock Bike Fest

Folkové léto - Záviš

Folkové léto - Mendoš 

Hudební večer s kapelami 
Slepí Křováci & Under the Skin

Folkové léto - Ivo Jahelka

Diskotéka Loučení s prázdninami 
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Pestrý koncertní i bohatý doprovodný 
program Mezinárodního hudebního 
festivalu Leoše Janáčka, který se 
tradičně koná v Janáčkově kraji 
a v Janáčkově rodišti na Hukvaldech, 
se letos rozběhl s prvním červnovým 
dnem. Měsíc trvající festival letos 
v mnohém překvapil. 

Zahajovací koncert v ostravském 
Divadle Antonína Dvořáka skvěle 
odehrál Daniel Matejča. Teprve 
osmnáctiletý houslista, který jako vůbec 
první Čech zvítězil v Eurovision Young 
Musicants, společně s Janáčkovou 
filharmonií Ostrava diváky nadchli.

Jako jediný v rámci festivalů klasické 
hudby napříč celou ČR Janáčkův 
festival uvedl výjimečnou skladbu Paula 
Hindemitha, poněkud opomíjeného 
a ve své době zatracovaného německého 
skladatele antiromantické „hudby nové 

věcnosti“. Interpretkou Hindemithovy 
geniální Sonáty pro sólovou violu 
byla Kristina Fialová, která za svůj 
neuvěřitelný výkon sklidila velké uznání 
návštěvníků i odborné veřejnosti. 

Během velkých symfonických koncertů 
se setkali rozhlasoví symfonici ČR 
a Norska pod vedením Petra Popelky, 
uznávaný a obdivovaný mistr violoncella 
Daniel Müller-Schott, klavírní virtuos 
světového formátu Christian Ihle 
Hadland a české hvězdy klasické hudby. 

Na programu návštěvníci zaznamenali 
také zajímavé přesahy do jiných žánrů 
– jazzový večer s kvartetem Nikol 
Bókové, nositelky cen Anděl a Jantar 
nebo hudebně-taneční performance 
„Vrány“ s uskupením Holektiv 
a hudebnicí a skladatelkou Terezií 
Kovalovou. Za takzvaný festivalový 
crossover je označováno také spojení 

jedinečné cimbálové muziky Harafica 
a Moravské filharmonie Olomouc, tedy 
ojedinělé setkání „dvou hudebních 
světů“. 

Janáčkův festival letos záměrně 
porušil letité zvyklosti. Například 
hobojista Vilém Veverka se představil 
jako moderátor a autor fotografií 
umístěných ve festivalové Kavárně Fara 
v Hukvaldech. Sopranistka Kateřina 
Kněžíková se poprvé na festivalu ujala 
pedagogické role v rámci Mistrovských 
kurzů, kvůli kterým přijíždějí 
mladí talentovaní posluchači právě 
do Janáčkova hukvaldského rodiště. 

Mimo to festival letos připomněl dvě 
úctyhodná výročí - 100 let od zahájení 
pravidelného vysílání Českého rozhlasu 
a také 70 let od založení Janáčkovy 
konzervatoře v Ostravě.

pokračování na straně 53...

FESTIVAL LEOŠE JANÁČKA LETOS PŘINESL 
PŘEKVAPIVÉ NOVINKY

Mezinárodní hudební Festival Leoše Janáčka
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Silný zážitek nabídli provedením 
Dvořákovy kantáty Stabat mater Česká 
filharmonie a Pražský filharmonický 
sbor se skvělými sólisty a dirigentem – 
prezidentem festivalu Tomášem Netopilem. 

Tradičně atraktivní byl letos také 
program připravený pro Hukvaldy. 
Kromě zmíněného crossoveru Harafica 
Symphonic šlo především o oratorní 
večer Návrat Tobiáše Josepha Haydna 
s Adamem Plachetkou. Festival také dále 
rozšířil nabídku pro celé rodiny a zařadil 
do hukvaldského programu hned dvě 
milá operní představení pro děti a s dětmi 
„Peřiny“ a „Perníková chaloupka“. 

Pod názvem „Malé rozhovory o velké 
hudbě“ se letos poprvé v historii festivalu 
objevily festivalové podcasty. Ty jsou 
i nyní stále k poslechu na www.mhflj.cz 
nebo na YouTube. 

Eva Kijonková, PR MHFLJ

Mezinárodní hudební Festival Leoše Janáčka
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Odpadové hospodářství

CO JSME V ROCE 2022 UDĚLALI PRO ŽIVOTNÍ 
PROSTŘEDÍ?

Díky obyvatelům se naše Obec Hukvaldy může za rok 
2022 pochlubit výsledky sběru vysloužilého elektrozařízení 
předaného ke zpětnému odběru společnosti Elektrowin 
o celkové hmotnosti 13,92 t. Každý obyvatel tak odevzdal 
průměrně 6,50 kg spotřebičů. Ušetřili jsme tak spotřebu 
elektřiny a snížili produkci skleníkových plynů. Nespotřebovali 
jsme ropu, železnou rudu, měď a hliník, které jsou potřebné 
pro průmyslovou výrobu. Nahradili jsme je právě recyklací 
odevzdaných spotřebičů. 

Konkrétní přínos obyvatel vyčísluje 
Osvědčení o podílu na zlepšení životního 
prostředí, které na základě dosažených 
výsledků vystavil kolektivní systém pro 
sběr a recyklaci vysloužilých spotřebičů 
Elektrowin.

Vyplývá z něj, že díky našim odpovědným 
obyvatelům došlo za rok 2022 k úspoře 
produkce CO2 o 166,17 tun. Tipnete si, kolik 
smrků pohltí stejné množství CO2? 64 ks!

Také nebylo nutné vytěžit a spotřebovat 8 160,82 
litrů ropy. Představte si, že z tohoto množství 
se pokryje spotřeba pohonných hmot auta např. 
na cestu z Prahy do Brna po dálnici D1 a to 306 
krát.

Došlo také k úspoře 84 009,09 kWh energie. Asi 
stejné množství, jako kdybychom spustili cyklus 
myčky nádobí 84010 krát.

Z odevzdaného množství spotřebičů se podařilo 
vrátit do výroby 8 050,35 kg železa. Takové množství 
recyklovaného železa je možné použít pro výrobu 330 
kusů nových praček, aniž by bylo nutné těžit železnou 
rudu.

Recyklací vysbíraných spotřebičů se také podařilo získat 
279,78 kg mědi, což stačí pro ražbu 49739 1€ mincí, nebo 
342,69 kg hliníku, který by stačil na výrobu 22846 plechovek 
o objemu 0,33 l.

Pamatujte! Elektrozařízení obsahuje nejen dále využitelné 
materiály, ale také škodlivé látky. Odhozením do popelnice se 
elektrozařízení nedostanou k recyklaci, ale skončí nevyužité 
na skládce. Odevzdávejte spotřebiče na sběrný dvůr, nebo 
poslednímu prodejci při zakoupení nového!

Elektrowin

Ing. Roman Tvrzník

předseda představenstva ELEKTROWIN a.s.
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Odpadové hospodářství

Řady lidí, kteří v ČR pravidelně třídí odpad, se loni rozrostly. 
Už tři čtvrtiny z nás považuje cestu se separovaným odpadem 
za samozřejmost. Vyšší účast se projevila i na množství 
vytříděných odpadů. Celková výtěžnost tříděných odpadů 
přepočtená na obyvatele ČR se zvýšila na 78 kilogramů! 
Takové jsou výsledky systému EKO-KOM za minulý rok. 

23,7 kilogramu papíru, 21,5 kilogramu kovů, 17,2 kilogramu 
plastů, 15,2 kilogramu skla a 0,4 kilogramu nápojových 
kartonů. Tolik v průměru vytřídil za loňský rok každý obyvatel 
ČR. Meziročně jde tak o více než 6kilogramový nárůst. 
Množství vytříděných odpadů v obcích vloni sice stagnovalo, 
ale o to více se třídily hlavně kovy a papír prostřednictvím 
výkupen surovin. Zhruba 7 kilogramů kovů a necelé 2 
kilogramy papíru prodal ve výkupně v průměru jeden Čech.
Rostoucí množství separovaného odpadu tradičně následovalo 
zvyšující se počet nádob na sběr tříděného odpadu. Celkově 
jich máme v ČR k dispozici již přes 838 tisíc. Jak se 
zahušťuje sběrná síť nádob, vnímají lidé i kratší docházkovou 
vzdálenost, což je motivuje ke třídění. Podle průzkumů lidé 
uvádí, že to k nejbližším nádobám na tříděný odpad mají 
v průměru jen 87 metrů. V roce 1999, kdy s tříděním odpadů 
Česká republika systémově začínala, jsme museli s tříděným 
odpadem chodit v průměru dvakrát tak daleko. V některých 
obcích také funguje tříděný sběr do pytlů, které mají lidé 
přímo v domácnosti. Kromě toho lze v ČR samozřejmě třídit 
odpady také prostřednictvím výkupen surovin nebo sběrných 
dvorů.

Komfort pro třídění, dostatek informací a zájem o životní 
prostředí vloni přivedl další 2 % obyvatel ČR mezi aktivní 
třídiče odpadů. Z dřívějších 73 % se podíl třídících obyvatel 
ČR zvýšil v roce 2022 na 75 %. 

Oproti roku 2021 se stalo v ČR odpadem o 1,5 % méně 
obalů. Množství obalových odpadů tak kleslo o více než 20 
tisíc tun. Z celkového množství 1 312 804 tun vzniklých 
obalových odpadů bylo využito 81 % obalů uvedených na trh 
v ČR. Konkrétně 71 % bylo recyklováno, dalších 10 % pak 
bylo využito energeticky. Nejvyšší míry recyklace (91 %) se 
podařilo dosáhnout u papírových obalů a lepenky, u skleněných 
obalů (85 %) a u železných (85 %). Velmi dobrou zprávou je, 
že u plastových obalů se míra materiálové recyklace zvýšila 
z předchozích 43 % na 46 %.

Systém třídění a recyklace obalů je v ČR dlouhodobě 
financován firmami vyrábějícími nebo dovážejícími balené 
zboží. Na konci roku 2022 bylo do systému zapojeno 
21 200 výrobců, plničů a dovozců baleného zboží. Tyto 
firmy prostřednictvím AOS EKO-KOM plní svoji zákonnou 

povinnost – zajistit pro obaly uvedené na trh v ČR zpětný odběr 
a využití v zákonem požadované míře. Za to platí do systému 
poplatek podle množství vyprodukovaných obalů. Z těchto 
peněz pak EKO-KOM hradí celou řadu nákladů souvisejících 
s provozem sběrné sítě nádob na třídění, dotříděním 
na dotřiďovacích linkách, recyklací nebo energetickým 
využitím vzniklých obalových odpadů. Největší část nákladů 
představují přímé platby městům a obcím za provoz a obsluhu 
sběrné sítě a zajištění předání obalových odpadů k využití. 
Ke konci roku 2022 bylo do systému EKO-KOM zapojeno 
6 176 obcí a měst ČR, 99 % obyvatel ČR tak má možnost 
ve svých městech odpady třídit. 

Zatímco v předchozích letech se musel celý sektor vypořádat 
s dopady koronavirové epidemie, loňský rok byl náročný 
především díky hospodářské a energetické krizi. Celý sektor 
se musel vypořádat s výkyvy v poptávce po druhotných 
surovinách, zpracovatelé pak řešili vysoké ceny energií, obce 
a odpadové společnosti pak ceny paliv. Reálně tak hrozilo, 
že se systém třídění a zpracování obalových odpadů omezí. 
Aby k tomuto scénáři nedošlo, přikročila AOS EKO-KOM 
k finančním intervencím. S ohledem na výrazné zdražení 
energie potřebné pro úpravu odpadu a jeho recyklaci se od 1. 
7. 2022 postupně navyšovaly platby dotřiďovacím linkám 
odpadů. 
Hlavním cílem bylo zachovat stabilní tok vytříděných odpadů 
z obcí na třídicí linky, až po konečné zpracování u recyklátorů 
tak aby se třídění nemuselo omezit. Dosažené výsledky 
v recyklaci a využití obalů v minulém roce dokazují, že i přes 
energetickou krizi se fungování systému podařilo udržet.

Stávající systém nakládání s tříděným odpadem je dlouhodobě 
rozvíjen a nyní je dostatečně robustní a nastavený přívětivě 
pro spotřebitele. Je schopen ustát nejen energetickou krizi, ale 
i splnit nové požadavky a cíle vyplývající z připravovaného 
evropského nařízení o obalech a dalších norem. Stabilní systém 
třídění odpadů a rostoucí zapojení domácností do něj má totiž 
rozhodující význam nejen pro splnění celorepublikových 
odpadových cílů, ale i pro životní prostředí. 

Kontakt: Lucie Müllerová, tisková mluvčí EKO-KOM, a.s., 
mullerova@ekokom.cz, tel.: 602 186 205, www.ekokom.cz, 

www.jaktridit.cz 
V Praze dne 30. května 2023

TISKOVÁ ZPRÁVA EKOKOM:
V ČR TŘÍDÍ ODPADY UŽ 75 % OBYVATEL!
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Tuky a oleje nepatří do kanalizace!
Na třídění odpadu jsme si již všichni zvykli (nebo ale-
spoň většina z nás), třídíme papír, sklo, plast a  další 
suroviny. A co takové jedlé oleje a tuky? Ano, jsou to ty 
zbytky z pánve po smažení řízků, ale také olej z naklá-
daných sýrů či zeleniny, stejně jako ztužený tuk, zbytky 
sádla, másla, zkrátka veškeré oleje a tuky, používané 
v kuchyni, které by se po použití vyhodily či spíše vylily 
do výlevky v dřezu nebo WC.
Tam ovšem oleje a tuky v jakékoli podobě nepatří! Tuky 
a oleje totiž v kanalizaci zchladnou a společně s dalším 
drobným odpadem vytváří na stěnách potrubí povlak, 
který může časem vést až k ucpání kanalizace. Ve vět-
ším množství pak tuky samozřejmě představují značný 
problém na čistírnách odpadních vod.

Vzhledem k tomu, že opotřebené tuky a oleje, zejména 
po tepelné úpravě mohou obsahovat škodlivé (zpravidla 
karcinogenní) látky, není vhodné ani jejich přidávání do 
krmiv pro domácí zvířata (tyto látky se k nám pak vrátí 
ať již v masu, vejcích či jiných produktech..)

Oleje a tuky nepatří ani do přírody, neboť zalepují 
půdu a škodí drobným organismům i rostlinám, totéž 
samozřejmě platí i v případě kompostu, kde zhoršují 
a zpomalují proces kompostování.

Třídit a sbírat lze jakýkoli olej a tuk, který zbyde po po-
užití v kuchyni, jako například:

- oleje a tuky ze smažení,
- oleje z marinád, nakládaných potravin, 

z rybiček v oleji atd.,
- veškeré ztužené tuky, sádlo, máslo, 

ale i tuky např. z výpeku.

jedlé oleje a tuky

Co, jak a kam
třídit

Recyklujme 

Vytříděný tuk a olej se nejlépe shromažďuje do pou-
žitých PET lahví, např. od minerálky. Tyto obaly jsou 
zároveň nejvhodnější pro manipulaci a další zpracování. 
Naopak není vhodné sklo, ale ani původní plastové lahve 
od oleje, které jsou málo mechanicky odolné a olej se 
může při přepravě a manipulaci zbytečně vylít.

Aby třídění bylo pro Vás co nejsnazší a nejdostupnější, 
měly by být v blízkosti vašeho bydliště umístěny ozna-
čené kontejnery pro sběr opotřebených tuků a olejů, 
kam budete moci PET lahve s vytříděným olejem a tu-
kem ukládat.

POZOR!
Do sběrných nádob naopak 

v žádném případě nepatří minerální 
oleje (motorový, převodový...) ani 
jakýkoli jiný odpad, např. prázdné 

lahve, komunální odpad apod.

vytříděného oleje 
Zpracování 

Shromážděný olej a tuk se dále zpracovává, nejprve se 
vylisuje z přepravních obalů (PET lahví), pak dochází 
k  jeho předčištění, kdy se oddělí jak nadrcený plast 
z obalů, tak i případné organické nečistoty (strouhan-
ka, zbytky pokrmů apod.). 
Plasty se předávají k dalšímu využití, organické příměsi 
pak mohou sloužit jako součást biomasy v bioplynové 
stanici.

Zodpovědné třídění a další využívání odpadních olejů a tuků je významným příspěvkem k cirkulární 
ekonomice, udržitelnosti a zachování planety včetně jejích zdrojů pro další generace. 

Po dalším zpracování na potřebnou čistotu je 
surovina využita nejčastěji jako příměs do biopaliv - 
a to jak do známé bionafty, tak v poslední době čím 

dál větší měrou v letecké dopravě, kde nahrazuje 
velkou část leteckého paliva

• ochrana přírody,
• cirkulární ekonomika,
• energetika

Velkým přínosem třídění a dalšího využívání opotřebených jedlých olejů a tuků z hlediska udržitelnosti je 
snížení spotřeby energetických surovin z neobnovitelných fosilních zdrojů.
Opakované použití olejů a tuků také snižuje nutnost pěstování plodin pro energetické účely a tím i zátěž pro 
životní prostředí (např. vytříděním 1,5 t oleje se ušetří výnos řepky z cca 1 hektaru). S tím souvisí i úspora 
energie, potřebné k vypěstování této suroviny, stejně jako snížení emisí, které by při této činnosti vznikly.

5656
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energie, potřebné k vypěstování této suroviny, stejně jako snížení emisí, které by při této činnosti vznikly.

57



58

SDRUŽENÍ MĚST A OBCÍ POVODÍ ONDŘEJNICE – SMOPO

(pokračování z minulého vydání) 
Ve Stanovách, které byly odsou-
hlaseny zástupci členských obcí 
(tedy starosty) dne 29. 11. 2001, se 

v úvodní pasáži píše: Původní zájmové sdružení obcí SMOPO 
vzniklo dle zákona o obcích č. 367/90 Sb. dne 7. 5. 1992 
k dosažení společných cílů a ke zmnožení sil při dosahování 
záměrů přesahujícím svým rozsahem a významem možnosti 
jednotlivých obcí, členů svazku. Dále se mj. uvádí, že před-
mětem činnosti je ochrana životního prostředí, rozvoj přírod-
ního dědictví, rozvoj kulturních hodnot, obnova historických 
budov, obnova spolkového života, rozvoj cestovního ruchu, 
propagace svazku a jeho zájmového území, mezinárodní spo-
lupráce, společné postupy při uplatňování požadavků na dota-
ce ze státních a zahraničních fondů s cílem zajistit financování 
z jiných než vlastních zdrojů, atd. 

Realizovat takový široký rozsah činností svazku a uvádět je 
v život svým způsobem přesto zvládají zástupci (tj. staros-
tové) z členských obcí. Dlouhodobý (cca 20 let) a dle mého 
názoru úspěšný předseda SMOPO pan Ing. Dalibor Dvořák 
(zástupce obce Stará Ves n/O) ochotně poskytl svůj pohled 
na dosavadní i budoucí činnost tohoto svazku obcí.
Můžete stručně popsat současné fungování dobrovolného 
svazku obcí – SMOPO? Nejmladším členem svazku je obec 

Petřvald. A co když se ob-jeví další zájemce? 
Orgány SMOPO jsou voleny na 4 roky, předsedou zpravidla 
bývá zvolen zkušený starosta z některé členské obce, 1. místo-
předsedou pak zástupce města Brušperk, kde je i sídlo sdružení. 
Svazek je financován členskými příspěvky, dotacemi evrop-
ských fondů, národních fondů a dotacemi Moravskoslezského 
kraje – Program obnovy venkova. Valná hromada se koná 4 x 
do roka. Každý měsíc probíhají v jednotlivých obcích schůzky 
starostů k aktuálním problémům. Pro zaměstnance jednotli-
vých obecních úřadů se pořádá každoročně přátelské setkání, 
kde si mohou vyměňovat a sdílet zkušenosti z každodenní pra-
xe. Novým členem od roku 2017 je obec Petřvald, což svědčí 
o dobrém kreditu sdružení, které je schopno nabídnout novým 
členům nové impulzy v meziobecní spolupráci. Novým čle-
nem SMOPO se může stát každá obec, která projeví zájem 
o členství, ale myslím, že tato otázka není v dnešní době aktu-
ální, neboť jsou obce v území již zapojeny do jiných sdružení.
Existuje spolupráce i v oblasti kultury, sportu nebo v jiných 
společenských oblastech veřejného života, jak je doporučo-
váno ve Studii R. Dowlinga?
Dlouhodobě podporujeme např. Sochovy národopisné slav-
nosti ve Lhotce, dále sportovní akce základních škol SMOPO, 
jako je atletika, fotbalové turnaje dětí a mládeže, rybářskou 
soutěž mladých ve spolupráci se spolkem rybářů ve Staré 
Vsi n/O a další menší sportovní akce v jednotlivých obcích. 
Věřím, že po odeznění velkého zásahu Covidu do této činnosti 
se tyto aktivity znovu vrátí, alespoň na původní úroveň.
Jaké významné konkrétní projekty se na území SMOPO re-
alizovaly? 
Největší společnou investiční akcí je jednoznačně projekt a re-
alizace Odkanalizování obcí Hukvaldy, Fryčovice a Brušperk, 
a to ve 2 etapách, přičemž velkou část financí v řádu desítek 
miliónů korun jsme získali z evropských fondů a národních 
fondů SFŽP. Dořešení provozování společné splaškové kana-
lizace je jeden z největších a poměrně složitých úkolů i do bu-
doucna.
Co dalšího připravuje SMOPO v příštím období?
Výhledově chceme zlepšit meziobecní spolupráci včetně 
obecních úřadů, postupně více zapojit školy a v neposled-
ní řadě občany, kteří chtějí svými nápady a podněty přispět 
nebo přispívat k pokračování činnosti Svazku. Dále by se 
mělo SMOPO aktivně zúčastňovat práce ve sdružení Region 
Beskydy https://regionbeskydy.cz/ a ve sdružení MAS https://
www.pobeskydi.cz/ . Koncem ledna 2023 bylo zvoleno nové 
vedení svazku. Bude bezpochyby i na něm, jak chce a bude 
pokračovat v prospěšné spolupráci.
Domníváte se, že lze do budoucna takovým způsobem zvládat 
vámi popsané objemy práce a další dané Stanovami? Mohlo 
by SMOPO zaměstnat profesionála, což by samozřejmě při-
neslo náklady, ale určitě i zefektivnění fungování svazku, co 
si o tom myslíte?
Jedním z hlavních úkolů vytyčených na volební Valné hroma-
dě, konané koncem ledna v Palkovicích, je změna současných 
stanov, které byly přijaty v roce 2001 a neodpovídají současné 

SMOPO 

Sochovy slavnosti ve Lhotce, rok 2017 

Sochovy slavnosti ve Lhotce, rok 2019
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činnosti svazku. Původní klasická meziobecní spolupráce 
byla výrazně doplněna o provozování splaškové kanalizace 
v hodnotě 250 mil. Kč a tuto velmi odbornou činnost opravdu 
nejde vykonávat v Dobrovolném svazku obcí „dobrovolně“. 
Bude tedy záležet na novém vedení SMOPO, jaká pravidla 
budou v budoucnosti nastavena.

Je velmi chvályhodné, že i naše město pokračuje v tradicích 
vzniklých z podnětů SMOPO. O první z nich podává informaci 
ředitel brušperské Základní umělecké školy Jožky Matěje pan 
Mgr. Jan Strakoš: „Spolupráce naší ZUŠ a Państwowej Szkoły 
Muzycznej ve Wisle probíhá ve dvouletém intervalu v jarních 
měsících a má formu výměnných koncertů. Harmonogram 
dne vypadá následovně - příjezd do Wisły v ranních hodinách, 
poté dopolední program pro naše žáky, který býval v režii 
pana ředitele Cezara Drzewieckého (zpravidla návštěva mu-
zea v Ustroni, skokanského můstku a muzea Adama Malysze 
ve Wisłe, výjezd lanovkou na Čantoryji apod.), po obědě se 
žáci pod vedením svých pedagogů připravují na vystoupení, 
které je vrcholem celého dne. Po něm následuje společné po-
sezení žáků a učitelů obou škol. Celý den se nese v příjemném 
přátelském duchu. Obdobně vypadá i program dne wisłanské 
návštěvy u nás. Spolupráci přerušil Covid-19, zákaz cesto-
vání a posléze nemoc a úmrtí ředitele Państwowej Szkoły 
Muzycznej pana Cezara Drzewieckého. Vedení obou škol se 
už dohodlo na další spolupráci. Příští výměna mladých hudeb-
níků a zpěváků je plánována na rok 2024.“ 

Domovní přípojka

 Přípravu pro pokládku kanalizační stoky.

Technologie čerpací stanice.

Nový asfaltový povrch MK na kanalizační stoce.

SMOPO 

Věcný dar Państwowej Szkoły 
Muzycznej ve Wisle.

Zdroje a prameny: smopo.cz, archiv zpravodaje, soukromý 
archiv, kronika města.

autor: Josef Janotka

Ředitel Państwowej Szkoły Muzycznej 
ve Wisłe Cezary Drzewiecki 
hovoří během slavnostního večera 
u příležitosti udělení čestného názvu 
školy po hudebním skladateli Jožkovi 
Matějovi dne 2. prosince 2013.



60

Příspěvky občanů

Mám tři děcka v chalupě
a to je samé štěstí
jenže někdy samým štěstím
buším do zdi pěstí

Křik i pláč i vynucení
nátlaky i žádosti
rudé oči, hukot v hlavě
jak kladívkem do kosti

Ráno hlavně stihnout školu
pak vyzvednout z družiny
zkontroluj domácí úkol
a nachystej svačiny

Když máš doma puberťáka
máš to jako na dlani
mlátí to s ním od zdi ke zdi
řešíš jeho chování

Všechno je bez ladu-skladu
hory prádla na podlaze
ve výchově vidíš vadu
navzdory své velké snaze

Já chci tohle… a já tamto
křičí jedno přes druhé
takže z platu, ani z nervů
nakonec nic nezbude

Rvu si vlasy, pouštím páru
spílám z plna hrdla
ozvěnou se třesou okna
žluč mi v těle ztvrdla

A pak spásnou myšlenku
mozek začne tvořit
že současné móresy
potřeba je zbořit

Ať si taky jiní zkusí
potomky nám převychovat
ono by to někam chtělo
děcka z domu vylifrovat

U hasičů na Hukvaldech
kde je Magda s Markétou
tak jim pudy záchranářské
možná trochu rozkvetou

Když hasiči v Rychalticích
Ivan s Šárkou s Martinem
připraví je na závody
úspěchu se neminem

Hukvaldský skaut, to jsou hody
ženou děti do přírody
Vašek s Lenkou, taky s Petrem
měří všeckym stejným metrem

A v Trojlístku Rychaltickém
Marťa, Drahoš s Markétou
dobré mravy do života
společně jim napletou

Pro květ duše skrze můzy
v teorii i prakticky
vede Eva spolu s Petrou
malý kroužek dramatický

Taky se tu urodilo
literárně tvůrčí dílo
obohať tu děti slovně
u Markéty ve knihovně

Přes prázdniny na tábory
vezmou vaše dítka
k dobrodružství za obzory
Markéta a Jitka

Na tábory přívesnické
vyveze je Silva
a tábory příměstské
jsou Hubertská výzva

Peťa, Luďa, Honza, Vašek
dva Pavlové – banda skvělá
fotbal Sokol Hukvaldy
tah na bránu a pak střela

Dopředu se páry těší
až vyletí děcka z hnízda
protože až se to stane
tak rodičům začne jízda

Na neskrytou vášeň ve dvou
věří se v sevřeních chtěných
a tulení pod peřinou
je bez dveří uzamčených

Jenže pak se třeba stane
na mozku myšlenka vzplane
že uvnitř těch čtyřech stěn
život běží bez ozvěn

Nikde není žádný binec
všude už je pořád čisto
jenomže ten slepý prostor
ohlušuje prázdné místo

Když chceš v hnízdě zase hukot
jak ptáci v korunách stromů
po nějakém čase zachceš
nahnat děti zpátky domů

Myslíš na to, co si dají
až zas domů zavítají
jak jim knedlík plní líce
(bude kuře na paprice)

HYBAJ DĚCKA Z CHALUPY 
AUTOR: LUKÁŠ SLÁDEK

Tak se znovu pěkně sejdem
okolo jednoho stolu
každý hučí co se vejde
a jsme zase chvíli spolu
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Příspěvky občanů Inzerce
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Autorizovaný servis zahradní a lesní techniky zn. AL-KO  
Provádíme servis veškeré zahradní techniky a motorových pil 
 
– prodej ND 
– záruční a pozáruční servis 
– poradenství 
– strojní broušení řetězů 
– otevřeno  po – pá 8 -17.30 hod 
     so – ne 9 - 13.00 hod 
 
Adresa:   Robert Piskoř  
    Kateřinice  65 
Telefon:  606 902 774 
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cykloservis
jízdní kola a elektrokola všech značek

OBJEDNÁVKY  PŘEDEM NA:  
+420  777  699  907  

NEBO 
OBCHOD@GTSTORE .CZ  

PROVOZOVNA GTSTORE.CZ 
- HOTEL HUKVALDY 24, 

73946 HUKVALDY 

Bezkonkurenční výběr 
elektrokol mnoha 

světových výrobců 
ze skladu Akumo.cz.

RÁDI PORADÍME S VÝBĚREM, 
NECHÁME KOLO VYZKOUŠET, 

ZAJISTÍME ZÁRUČNÍ 
I POZÁRUČNÍ SERVIS.

Cykloprodejna
+

WWW.GTSTORE.CZ
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REALITNÍ KANCELÁŘ KOUTNÁ-NEMOVITOSTI?

Milada Koutná
Vaše realitní makléřka

+420 778 550 420

NABÍDKA

JAK PRACUJI?

Prodám vaši nemovitost nejvyšší nabídce - AUKCE

Prezentuji VIDEOPROHLÍDKOU

Spolupracuji s bytovou designérkou

Zprostředkuji vám NÁJEMCE

2D a 3D půdorys i VIRTUÁLNÍ PROHLÍDKA vás nadchne

Ostatní klienti také ocenili focení z DRONU

info@koutna-nemovitosti.cz

www.koutna-nemovitosti.cz

TO JE SVĚT REALIT BEZ STAROSTÍ!
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Foto: Miroslav Bitter 
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